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МӘШҺҮРДІ ҰЛЫҚТАУ – 
БАРШАҒА ОРТАҚ ПАРЫЗ

Алқалы жиын Павлодар облысы Бая науыл 
ауданында �тті. Мәжіліс спикері Пре зидент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың құттықтау хатын 
оқып берді.

– Мәшһүр Жүсіп К�пейұлы халқы мыз дың 
ауыз әдебиетін, шежірелі тари хын және салт-
дәстүрін жан-жақты зер   делеп, ұлт руханиятын 
дамытуға �л шеу сіз үлес қосты. Халықты �нер-
білім ге шақырған �леңдер мен толғаулар, дас -
тандар мен қиссалар жазып, т�л әде бие тіміз дің 

к�кжиегін кеңейтті. Ұлы ой шылдың мол мұра-
сы әлі де талай ұр пақ тың қажетіне жарары 
с�з сіз. «Салған ме ні бейнетке ғылым-білім» деп 
ақын ның �зі жырлағандай, терең таным мен 
телегей білімнің арқасында елге танымал болып, 
«Мәшһүр» атанған абызды ұлық тап, ең б ек терін 
жұрттың жадында жаң ғырту – бар ша мыздың 
ортақ парызы мыз, – делінген Пре зи дент 
құттық тауында.

ҚҰТТЫҚТАУ ЖЕДЕЛХАТЫН 
ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев Пәкі стан ны� �лтты� мерекесі – 
Тәуелсіздік к�ніне орай Пре мьер-министр Шахбаз Шарифке ��тты�тау же дел хатын 
жолдап, ізгі тілегін жеткізді.

Жеделхатта Пәкістан тәуелсіздіктің алғашқы күндерінен бас тап �зінің мемлекеттілігі мен 
егемендігін нығайту ісінде зор жетістікке жеткені атап �тілген.

Қасым-Жомарт Тоқаев Астана мен Исламабад арасындағы қа рым-қатынастың достық 
сипатта екеніне назар аударып, екі ел халықтарының игілігі үшін екіжақты байланысты одан 
әрі дамыта түсуге дайын екенін білдірді.

Мәжіліс т(ра)асы Ерлан ошанов Мемлекет басшысыны� тап сыр ма сы-
мен Мәш+�р Ж�сіп К(пей�лыны� 165 жылды� мерей тойына арнал)ан сал-
танатты іс-шара)а �атысты.
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ЖАСТАРДЫҢ 
БИГЕ ДЕГЕН 
ТАЛҒАМЫ ЖОҒАРЫ

БЕТ
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ҮШІНШІ РЕТ 
ӘЛЕМ ЧЕМПИОНЫ 
БОЛҒЫМ КЕЛЕДІ

БЕТ

8

Г�лжан На�ыпова – к(пшілікке спорт шы 
ре тінде танымал.  3лемні� екі д�ркін чем-
пио ны бол)ан ару б�гінде Испанияны� Бар-
се лона �аласында т�рады. Сонымен �а тар 
ол т(рт тілді еркін ме�герген по лиг  лот �ана 
емес,  білім саласымен ай на лысып ж�рген 
кә сіпкер.

аза� хореграфия сы ны� тарихы тере�-
де жатыр. Осы би (нерін терминологиялы�, 
�лтты� ��ндылы� жа)ынан зерделеп ж�р-
ген дер к(п емес. Сол санаулыларды� �а-
та рында аза� КСР-ні� е�бек сі�ірген әр-
тісі, (нер тану )ылымдарыны� кан дидаты, 
про  фессор Той)ан Ізім бар.

ЖОБАЛЫҚ БАСҚАРУ 
ОПА ТАПТЫРА МА?

аза�стан толы)ымен жобалы� 
бас �ару)а к(шетін болды. Мемле-
кеттік бас�ару ж�йесін жобалы� 
бас�ару за� ж�зінде бекітіледі. 
Осы )ан орай Цифрлы� даму ми-
нистрлігі тиісті т�жырымдаманы 
және за� жобасын әзірлеп жатыр. 
Ведомство мамандары осыны� 
ар�асында ну ормандай бытыс�ан 
бюрократия, б��ара мен бизнесті� 
алдынан алты �абат ар�ан болып 
керілген т�рлі ке дергі, деректер 
базаларын жайла)ан �айшылы�тар 
және бас�а да кедер гілер тарих 
�ойнауына кетеді деп айтады. Б�-
)ан әзірге сену �иын. Се бе бі елі-
міз де �аптатып ��рыл)ан жо балы� 
ке� селер к(п нәтиже әкел меді. 
Он да жа�а ж�йе не бермек? 

ҚҰС САҢҒЫРЫҒЫ ДА 
ҚАЖЕТКЕ ЖАРАЙДЫ

3лемде �азір органика лы� д�ниеге к(п к(�іл б( лініп жатыр. М�ны к�н де лік ті 
а� параттан-а� аны� а�  )арып отырмыз. 3сі ре се, ауыл шаруашылы)ы са ласы ор га-
никалы� �ал ды� тарды тиімді пай да ла нуды� ты� тәсілдерін к(р сетіп отыр. Ты� 
тә  сілді� ба сым к(пшілігі �айта (� деу саласына тиесілі. Ал ��с шаруашылы)ы сала-
сын  да ��с са�)ыры)ын (� деп, біршама пайда тауып отыр)ан отанды� кәсіпкер лер 
де жо� емес.
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КІТАПХАНАШЫЛАРДЫҢ 
ЖАЛАҚЫСЫН КӨТЕРУ ҚАЖЕТ

Кеше «AMANAT» партия-
сы ны� бас )имаратында 
Сай лауал ды ба)дарлама 
ая сында �арас тырыл)ан 
мә дениет және м�ра )ат 
са ласы �ызметкерлері мен 
кі тап ханашыларды� жа ла-
�ы сын, әлеуметтік ке піл де-
мелерін арттыру мәсе ле-
сіне �атысты бас пас(з 
мәс лихаты (тті. Жиын )а 
Пар ламент Мәжілісіні� 
де пу  таттары, салалы� 
ве домс  тво лар ды� вице-ми-
нистрлері, кі тап ханашылар 
және БА (кіл дері �атысты.

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫНЫҢ ЖАРЛЫҚТАРЫМЕН

Мұхтар Бескенұлы Тілеуберді Қазақстан Республикасының Аустрия Республикасындағы Т�тенше 
және 4кілетті Елшісі, Қазақстан Республикасының Вена қаласындағы халықаралық ұйымдар жанындағы 
Тұрақты �кілі лауазымына тағайындалды;

Қазақстан Республикасының Испания Корольдігіндегі Т�тенше және 4кілетті Елшісі Данат 
4мірбайұлы Мұсаев Қазақстан Республикасының Андорра Князьдігіндегі Т�тенше және 4кілетті Елшісі, 
БҰҰ Дүниежүзілік туризм ұйымы жанындағы Қазақстан Республикасының Тұрақты �кілі қызметін қоса 
атқарушы болып тағайындалды;

Қазақстан Республикасының Эфиопия Федеративтік Демократиялық Республикасындағы Т�тенше 
және 4кілетті Елшісі Барлыбай Кәрімұлы Садықов Қазақстан Республикасының Кения 
Республикасындағы Т�тенше және 4кілетті Елшісі қызметін қоса атқарушы лауазымына тағайындалды;

Асқар Сауытбекұлы ?бдірахманов Париж қаласындағы (Француз Республикасы) Білім, ғылым және 
мәдениет мәселелері ж�ніндегі Біріккен Ұлттар Ұйымының және басқа да халықаралық ұйымдардың 
жанындағы Қазақстан Республикасының Тұрақты �кілі лауазымына тағайындалды.
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АВТОБУС ЖҮРГІЗУШІСІНЕ 
ШАБУЫЛ ЖАСАҒАН

КҮМІС БЕЛДІКТІҢ ҚҰНЫ –
2,5 МЛН ТЕҢГЕ

МӘШҺҮРДІ ҰЛЫҚТАУ – 
БАРШАҒА ОРТАҚ ПАРЫЗ

ЖОҒАЛҒАН 
ҚЫЗ ТАБЫЛДЫ

АЛМАТЫДА ЖОЛАҚЫ 
ҚЫМБАТТАДЫ

�Р Сырт�ы істер министрлігіні� ресми 
�кілі Айбек Смадияров О�т�стік Кореяда 
автобус ж�ргізушісіне пыша�пен тап берген 
�аза� станды� әйелге �атысты мәлімдеме 
жасады.  

�леуметтік желіде Сеулде Қазақстан азаматы 
автобус жүргізушісіне пышақпен шабуыл жасағаны 
хабарланған еді.

«Жақында Сеулден біздің азаматымыз жергілікті 
тұрғынға шабуыл жасады деген ақпарат алдық. 

Мәселенің мән-жайын анықтадық. Ол әйелдің ұлты 
кәріс, күйеуі екеуі Кореяда ұзақ жылдар бойы тұрып 
келеді. Оған этникалық виза берген және бизнеспен 
ай налысқан. 2020 жылдан бері арнайы ауруханада 
стационарлық ем алып келген. Оқиға болғанда да 
дәрілік препарат ықпалында болуы мүмкін», – деді 
Айбек Смадияров министрліктің апталық бри-
фингінде.

Ресми 3кілдің айтуынша, жақында Қазақстан 
консулы әйелдің жағдайын білуге барады. Мәселе 
толық бақылауға алынған.

Ескелді шат�алында Мәш(�р Ж�сіп 
К�пей*лыны� 165 жылды� мерейтойына 
орай *йымдастырыл+ан �ол�нершілер �з 
туындыларын ж*ртшылы� назарына 
*сынды.  

Оның ішінде түрлі ұлттық бұйым, киізден 
басылған киім, әртүрлі формадағы жастықтар, 
күміс пен алтыннан жасалған әшекейлер бар. Ал 
к3рмедегі ең қымбат бұйым – күмістен жасалған 
белдік.

Бүгінгі к3рмеге екі белдік алып келдім. Бірі 
– алтын жалатылған күміс болса, екіншісі – таза 
күмістен жасалған. Күміс белдікті 2,5 миллион 
теңгеге бағаладым. Ал алтын жалатылған күміс 
белдік 2 миллион теңге тұрады. Олардың айыр-
машылығы к3лемінде, – дейді зергер Берік 
�лібаев.

Зергер Астанадан арнайы мерейтой үшін 
барған. Ол зергерлікпен ес білгелі айналысып келе 
жатыр. Атасынан қалған 3нерді қазір шәкірттеріне 
үйретіп жүр.

К3рмеге 3ңірлерден де барғандар бар. Мә-
селен, қызылордалық қол3нерші Айдана �лай-
дарова к3рмеге киізден жасалған бұйымдарын 
қойған. Ол бұл киімдер мен бұйымдардың меди-
циналық к3мегі де к3п екенін айтады.

– Қызылордада киіз басу 3нерін үйретіп, на-
сихаттап жүремін. Мерейтойға арнайы шақырған 
соң киізден жасалған бұйымдарды ала келдім. 
Киізден аяқкиім, байпақ, тақия, ойыншық, к3рпе 
басамын. Бір тақияны жасау үшін 3 сағат 
жеткілікті, – дейді қол3нерші Айдана �лайдарова.

Мерейтойға Астанадан, К3кшетаудан және 
Қызылорда, Абай облыстарынан саудагерлер 
шақырылған.

Мәжіліс т�ра+асы Ерлан �ошанов Мем-
лекет басшысыны� тапсырмасымен Мәш(�р 
Ж�сіп К�пей*лыны� 165 жылды� мерей-
тойына арнал+ан салтанатты іс-шара+а 
�атысты. 

Алқалы жиын Павлодар облысы Баянауыл 
ауданында 3тті. Мәжіліс спикері Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың құттықтау хатын оқып берді.

– Мәшһүр Жүсіп К3пейұлы халқымыздың ауыз 
әдебиетін, шежірелі тарихын және салт-дәстүрін 
жан-жақты зерделеп, ұлт руханиятын дамытуға 
3лшеусіз үлес қосты. Халықты 3нер-білімге шақыр-
ған 3леңдер мен толғаулар, дастандар мен қиссалар 
жазып, т3л әдебиетіміздің к3кжиегін кеңейтті. Ұлы 
ойшылдың мол мұрасы әлі де талай ұрпақтың қа-
жетіне жарары с3зсіз. «Салған мені бейнетке ғылым-
білім» деп ақынның 3зі жырлағандай, терең таным 
мен телегей білімнің арқасында елге танымал болып, 
«Мәшһүр» атанған абызды ұлықтап, еңбектерін 

жұрттың жадында жаңғырту – баршамыздың ортақ 
парызымыз, – делінген Президент құттықтауында.

Ерлан Қошанов Ертіс-Баянауыл 3лкесі ұлты-
мыздың тағдыры мен тарихына 3шпес із қалдырған 
ұлы перзенттерді дүниеге әкелген киелі топырақ 
екенін атап 3тті. Солардың бірі де, бірегейі – 
Мәшһүр Жүсіп К3пейұлы. Мәжіліс т3рағасы ақын 
3леңдері мен к3семс3зі қазақ руханиятының алтын 
қорынан ойып тұрып орын алатынын айтты.

– Ол кезде заман қандай болғанын білеміз. Сол 
аласапыран уақыттың 3зінде оның қаншама ше-
жірені, дастан-қиссаларды, ертегілерді, айтыс үлгі-
лерін к3зінің майын тамызып отырып жинағаны 
ерлікке пара-пар, – деді Мәжіліс т3рағасы.

С3з соңында Мәжіліс спикері Ерлан Қошанов 
Мәшһүр Жүсіп К3пейұлының есімі мен мол мұрасы 
халқымызбен бірге мәңгі жасай беретінін ерекше 
атап 3тті. Мерейтой аясында облыста республикалық 
ақындар айтысы, жыршы-термешілер байқауы, 
к3кпар, бәйге мен қазақ күресінен жарыс 3тті.

Алматыда 21 тамыздан бастап �о+амды� автобуста жа�а тариф бойынша т�лем 
жасау міндеттеледі. На�тыра� айт�анда, «О�ай» картасы ар�ылы жол ж�ру �*ны – 100 
те�ге, ал �олма-�ол т�лейтіндер �шін – 200 те�ге болып бекітілді.    

17 жасар �ыз бала анасымен ренжісіп, 
�йден кетіп �ал+ан. Жас�спірім Дерк�л 
ма�ын да+ы орман ал�абынан табылды деп 
хабарлады Б�О ПД баспас�з �ызметі.   

17 жасар Адель Сансызбаева үйінен 8 тамыз күні 
шығып кеткен. Анасы полицияға 9 тамыз күні 
хабарласқан. 

– 9 тамыз 11:50-де Зашаған полиция б3ліміне 
Белес ауылының 1984 жылғы тұрғыны хабарласып, 
2006 жылғы қызының жоғалып кеткені туралы 
айтты. Хабар түскен бойда барлық жеке құрам 
жас3спірімді іздеуге кірісті. Жоғалған қыз баланы 
үш күн іздеп, оны Дерк3л кенті маңындағы орман 
алқабынан таптық. Жас3спірім аман-сау, – деп 
мәлімдеді полиция департаментінің баспас3з қыз-
меті.  Адель Сансызбаева  полицияға үйден анасымен 
ренжісіп кетіп қалғанын айтқан. 

Біздің редакция анасына хабарласып, мән-жай-
ды анықтамақ болды. Бірақ анасы бұл та қырыпта 
мүлдем с3йлескісі келмейтінін айтты. 

Полиция 3кілдері жалпы жаз айларында жас-
3спірімдердің үйден  кетуі жиілейтінін айтады. 

Жалпы осы жылдың жеті айында 91 адам іс-түсіз 
жоғалған. Оның ішінде екі адам әлі күнге та былмай 
отыр. Қалғандары аман табылып, от басыларына 
оралды дейді тәртіп сақшылары. 

Жыл басынан бері кәмелет жасына жетпеген 24 
балаға іздеу жарияланды. Бүгінде олардың бәрі де 
табылды.

Қалада қоғамдық к3лікті пайдаланушылар 
саны күніне 1,4 миллионды құрайды. Олардың 
97 пайызы жол ақысын «Оңай» карта, QR немесе 
SMS арқылы т3лейтінін ескерсек, 3сім 20 теңгеге 
артқан. Осы тұста, айта кететін маңызды жайт, 
елімізде тариф құнының м3лшері соңғы рет 2012 
жылы белгіленген. 11 жыл бұрын дизель отыны-
ның құны 90 теңге болса, қазір 295 теңгені 
(+328%) құраған. Ал газ құны сол кезеңде 33 тең-
геден бүгінге дейін 108 теңгеге (+327%) 3скен. 
Алайда мұндай 3су статистикасына қарамастан 
тариф бағасында 3згерістер болмаған. Тиісінше, 
бұл тасымалдаушылардың шығынын арттыра 
түскен. Қала әкімдігі мамандарының с3зінше, 
әлеуметтік маңызы бар қалалық автобус мар-
шрут тарын субсидиялауға қаражат б3лінеді. Осы 
уақыт ішінде қоғамдық к3лікте жолақысы 
мемлекеттік субсидиялар есебінен қолдау тап-
қан. Оларсыз жолақы бағасы биылғы тариф терді 
есептеу әдіс темесіне сәйкес 425 теңгені құрауы 
мүмкін еді. 

Тариф құнының 3згермеуі жұмыс сапасына да 
әсер етпей қоймаған. Мысалы, 2017 жылдан 
бастап 2022 жылға дейін субсидиялар к3лемі 13,8 
есе, яғни 6,9 млрд теңгеден 50 млрд теңгеге дейін 
3скен. Биыл субсидиялаудың болжамды к3лемі 
жаңа тариф құнына байланысты 85,5 млрд теңгеге 
жеткен. Қала әкімінің орынбасары Асқар �мрин 
жаңадан бекітілген баға тасымалдаушылардың 
шығынын 3тей алмайтынын айтады.

– Себебі жол жүрудің нақты құны бекітілгеннен 
3 есе қымбат. Осыған байланысты әкімдік ай 

сайын тасымалдаушылардың шығынын субсидия 
түрінде жауып келеді. 2020-2022 жылдары 
т3ленген субсидия сомасы 115,8 млрд теңгені 
құрайды. Инфляцияның, жанармай бағасының 
3суі мен қосалқы б3лшектердің шығынын ескере 
отырып, т3ленетін субсидиялар сомасы жыл 
сайын 10 пайыздан 30 пайызға дейін ұлғаяды, – 
дейді әкім орынбасары.

Қала әкімдігінің қызметкерлері жаңадан 
бекітілген тариф құны субсидия м3лшерін 10 млрд 
теңгеге т3мендетуге мүмкіндік беретінін айтады. 
Бұл қаражатты 3зге де әлеуметтік маңызы бар 
жобаларға қайта б3луге болатын к3рінеді. Сон-
дай-ақ әкімдік берген ресми ақпаратқа жүгінсек, 
әрбір автобустың қозғалысын бақы лауға, талаптар 
бойынша есеп жүргізуге к3мектесетін арнайы 
жүйелер енгізілген.

– Жүйенің нәтижесінде Алматы агломера-
циясы аясында к3лікті цифрландыру және жолау-
шылардың к3ші-қонын анықтау мүмкін болды. 
Жыл сайын тасымалдаушылар жаңа жылжымалы 
бірліктерді сатып алады. Олар соңғы жылдары 
бірнеше рет қымбаттады. Ағымдағы жылы ком-
муналдық автопарк 600 автобус пен 100 трол-
лейбусқа келісімшарт жасасты, – дейді әкімдік 
3кілдері. 

Айта кетейік, жолақы 3скенімен, қызметті 
тегін пайдалану мүмкіндігіне ие жолаушылар үшін 
жеңілдік баяғы қалпында сақталған. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы
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КІТАПХАНАШЫЛАРДЫҢ 
ЖАЛАҚЫСЫН КӨТЕРУ ҚАЖЕТ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев биыл Ұлттық құрылтайда кітап 
оқи тын ел зиялы ұлтқа айналатынын 
ай та келе, жас ұрпақтың кітап оқуға деген 
құш тарлығын ояту қажет екенін алға 
тарт қан еді. С%з басында Мәжілістегі 
«AMANAT» фракциясының депутаты 
Жұл дыз Сүлейменова елімізде 7 500-ден 
астам мектеп, 124-тен астам жоғары оқу 
ор ны бар екенін, алайда ондағы кітап ха-
нашылардың жалақысы %спей отыр ға-
нын атап %тті. 

«Жыл сайын мәдениет саласындағы 
кі тапханашылардың еңбекақысы 15-
30%-ға артып келе жатқанымен, білім 
са ласындағы, соның ішінде мектеп кі-
тап ханашыларының жалақысы жоғары-
ла май отыр. Бұл – аса маңызды мәселе. 
Кітап ханашылар арасындағы мұндай 
тең сіздікке жол беруге болмайды. Соның 
сал дарынан, алдағы 3 жылда 6 мыңға 
жуық кітапхана қызметкерінің тапшы-
лығы пайда болады деген болжам бар. 
Сәй кесінше, біз «Кітапхана ісі» маман-
ды ғына мемлекеттік грант санын 30%-ға 
арт тыруды ұсындық. Бұл ұсыныс оң 
ше   шімін тапты», – деді халық қалаулысы.

Бұл ретте Мәдениет және спорт вице-
ми нистрі Арман Жүдебаев мұрағат пен 
кітап хананы б%луге болмайтынын және 
кітап ханашылардың жалақысын арттыру 
мақ сатында %зге ведомстволармен бірге 
жүйе лі жұмыс жүргізіліп жатқанын жет кізді.

«Мәдениет және спорт министрлігінің 
2023 жылға арналған тұжырымдамасы 
бе кітілді. Біз осы тұжырымдама аясында 
нақ ты жұмыс атқарып жатырмыз. 
«AMANAT» партиясының сайлауалды 
бағ дарламасы аясында мәдениет, мұрағат 
және кітапхана қызметкерлерінің жа-
лақысын %сіру к%зделгенін жақсы біле-
сіз дер. 2023-2025 жылдар аралығында 
мұ рағат саласы мамандарының жа ла-
қысын 100%-ға дейін к%теруді жоспарлап 
отыр мыз. Мұрағат пен кітапхананы 
б%луге болмайды. Сондықтан министрлік 
кітапхана, мұрағат қызметкерлерінің 
жалақысын жоғарылату мақсатында %зге 
ведомстволармен бірге жүйелі жұмысты 
жол ға қойды», – деді вице-министр.

:з кезегінде елордадағы Ұлттық ака-
де миялық кітапхана директоры Ғазиза 

Құ дайбергенқызы кітапхана қызмет кер-
лері мардымсыз айлық алатынын айтып, 
қа зіргідей қымбатшылық заманында бұл 
қаражат мамандардың әл-ауқатын арт-
ты ра алмайтынын тілге тиек етті.

«25 жылдық еңбек %тілі бар кітапхана 
бас шылары – 172 мың теңге, ал «С» бло-
гын дағы кітапхана қызметкерлері небәрі 
94 мың теңге жалақы алады. =рине, был-
тыр дан бері кітапхана қызмет кер лерінің 
жа лақысы жыл сайын шамамен 20%-ға 
арт ып келеді. Қым  батшылық қос бүйір-
ден қысып тұр ған кезде осы мәселеге де 
баса мән беріп, кі  тапханашылардың 
жағ  дайын жақсар ту ға назар аудару қа-
жет», – деді Ғазиза Құдайбергенқызы.

Осы орайда Оқу-ағарту министрлігіне 
қа расты республикалық ғылыми-педа-
го гикалық кітапхана директоры =лия 
Сай дембаева білім беру ұйымдарындағы 
25 жыл еңбек %тілі бар кітапханашылардың 
айлығы 130 мың теңге болғанымен, қолға 
бар болғаны 110 мың теңге алатынын, 
сон дай-ақ ең т%менгі айлық 85 мың тең-
гені құрайтынын жеткізді. 

«Елімізде осы салада 8 300 кітап ха на-
шы қызмет атқарады. Оның 5 900-і – жо-
ғары білімді, қалғаны – орта білімді ма-
ман дар. Жалақы м%лшері т%мен болған 
соң маман тапшылығы мәселесі де %те 
%зек ті. Мектеп кітапханаларында к%біне 
зей нет жасындағы мамандар еңбек етеді. 
Мә дениет және спорт министрлігіне қа-
расты кітапханашыларға қарағанда мек-
теп кітапханашыларының айлығы 50-60 
мың теңгеге аз», – деді =лия Сайдембаева.

Ал Еңбек және халықты әлеуметтік 
қор ғау вице-министрі Олжас Ордабаев 
аза маттық қызметшілерге арналған жаңа 
әдіс теме әзірленіп жатқанын және бұл 
құ жат жыл соңына дейін дайын бола ты-
нын айтты.

«Азаматтық қызметшілердің мем ле-
кеттік сектордағы үлесі шамамен 36%-ды 
не месе елдегі барлық жұмыс күшінің 
13%-ын құрайды. Оларға еңбекақы т%леу 
жүйесі қолданыстағы заңнамаға сәйкес 
есеп теледі. Сонымен қа тар Мемлекет 
бас шысының тап сыр ма сына сәйкес, 
2022 жылдан бері жалақы жыл сайын 
20%-ға артып келеді. Соған қарамастан, 
аза маттық қызметшілердің айлығына 

қа тысты қоғам тарапынан к%п мәселе 
к% терілуде. Бұл ретте, министрлікте ар-
найы жұмыс тобы құрылып, оның құра-
мына түрлі саланың %кілдері енді. Атал-
ған жұмыс тобы зерттеу жұмысын жүр гі-
зіп, азаматтық қызметшілерге арналған 
жаңа әдістемені әзірлеп жатыр. Бұл 
әдіс теме жыл соңына дейін дайын бола-
ды», – деді вице-министр.

Мәжілістегі «AMANAT» фрак ция сы-
ның мүшесі, депутат Еркін =біл «Кі тап-
хана ісі» мамандығы бойынша мем ле кеттік 
грант саны артқанымен, кітап ха на шы-
лардың жалақысы жоғарыла майынша, 
осы салада еңбек етуге ұм ты латын жастар 
саны артпайтынын айтып отыр. 

«Білім беру саласындағы кітап ха на-
шы лардың жалақысын мәдениет са ла-
сындағы кітапханашылардың жа ла қы-
сы мен теңестіру үшін 3 жылға шамамен 
5 млрд теңге қажет. Яғни, жыл сайын 
1,5-2 млрд теңге аралығында б%ліп отыру 
ке рек. Ел бюджеті үшін бұл аса к%п қа-
ра жат емес. Сондықтан Еңбек және ха-
лық ты әлеуметтік қорғау министрлігі 
қол ға алған жаңа әдістеменің әзірленуін 
күтіп отырмай, кітапханашылар жала қы-
сын жоғарылату ж%нінде шешім қабыл-
дау керек. Вице-министрдің айтуынша, 
әдіс теме тек жыл соңында дайын болады. 
Оны талқылап, бекіту үшін де кемі жарты 
жыл уақыт қажет. Бұл әдістеме айнал-
дыр ған 1-2 айда бекітілмейді. Біз 
жаңа әдіс теменің әзірленуін күтіп 
жүргенде бюджет бекітіліп кетеді», – деді 
депутат.

:з кезегінде, Ғылым және жоғары 
бі лім министрлігіне қарасты Жоғары 
жә не жоғары оқу орнынан кейінгі білім 
ко митеті т%рағасының орынбасары Бану 
Нар бекова білім ордаларындағы кітап-
ха на қызметкерлерінің жалақысын, кәсі-
би дағдысын арттыру бойынша бірқатар 
жұмыс жүргізіліп жатқанын атап %тті.

«Еліміздегі жоғары оқу орындарында 
185 кітапхана бар. Онда 1 382 кітапхана 
қыз меткері еңбек етеді. Олардың орташа 
ең бекақысы – 200 мың теңге. Бұл – қа-
тардағы қызметкерлердің жалақысы 
бол са, кітапхана басшыларының орташа 
ай лығы шамамен 500 мың теңгеге жет-
кен. Ендігі мақсат – жастарды осы кітап-
хана саласында еңбек етуге ынталандыру, 
олардың бойына жаңа кәсіби дағдыларды 
сіңіру. Ол үшін, әрине ең алдымен кітап-
ха на қызметкерлерінің жалақысын арт-
тыру қажет. Сондай-ақ бүгінде цифрлы 
кі тапханаларға к%п к%ңіл б%ліп жатыр-
мыз. Былтыр Қазақстан Республика сы-
ның жоғары оқу орындары кітапхана-
лары ның қауымдастығы құрылды. Атал-
ған қауымдастықта жоғары оқу орын-
дарындағы кітапхана қызметкерлерін 
тол ған дырған әлеуметтік мәселелер 
тал қыланып, мамандардың кәсіби дағ-
ды лары дамытылады», – деді комитет 
т%ра ғасының орынбасары.

Жиын соңында БАҚ %кілдері %здерін 
толғандырған сауалдарын жолдап, тиісті 
жауап алды. «AMANAT»-тың Сайлауалды 
бағ дарламасында қамтылған бастама лар-
дың жүйелі жүзеге асырылуы алдағы 
уа    қытта да партия назарында болады.

Кеше «AMANAT» партиясыны� бас �имаратында Сайлауалды ба�дарлама аясында �арастырыл�ан 
мә дениет және м�ра�ат саласы �ызметкерлері мен кітапханашыларды� жала�ысын, әлеуметтік ке-
пілдемелерін арттыру мәселесіне �атысты баспас�з мәслихаты �тті. Жиын�а Парламент Мәжілісіні� 
де  путаттары, салалы� ведомстволарды� вице-министрлері, кітапханашылар және БА) �кілдері �а-
тысты.

Мәселен, соның бірі – мектепке 
дейін гі білім беру орындарының са-
нын арттыру. Осы мақсатта биыл 
Маң ғыстау облысында 14 балабақша 
салу жоспарланған еді. Бүгінде оның 
7-і ел игілігіне қызмет к%рсетуді бас-
тап кетті. «AMANAT» партиясы 
Маң     ғыстау облыстық филиалының 
т% рағасы Нұрбек Қарасаев пен об-
лыс тық мәслихат депутаты Абзал 
Ма рат Ақтау қаласында жаңадан 
ашыл ған балабақшаларды аралап, 
кә  сіпкерлердің жұмысымен та ныс-
ты. Ақтау қаласындағы Шығыс-3 
шағынауданындағы 95 орындық 
Padıshah, 29 шағынауданындағы 100 
орындық «Шах Village garden» бала-
бақ шасы иелерінің бұл бірінші ба-
лабақшасы емес. Бұл кәсіп түрін 
ұр шықша иіріп жүрген кәсіп кер лер-
мен тілдескен «AMANAT» партиясы 
Маң ғыстау облыстық филиалының 
т%рағасы Нұрбек Қарасайұлы заң ды-
лық жағынан қандай да бір к%мек 
қа жет болған жағдайда партия қол-
дау ға, заң аясында кеңес беруге 
дайын екенін айтты. Кәсіпкерлер 
ба ла бақша жұмысымен, балабақша 
ашу жолындағы тәжірибесімен б%-
лісіп, қолдауға дайын пар тия лас-
тарына алғыс білдірді.

Ал Жамбыл облысында бұл тұр-
ғыдағы басты мақсат – %ңір аза мат-
тарын басыбайлы баспанамен қам-
тасыз етуге ықпал ету. Партияның 
Сай лауалды бағдарламасын іске 
асыру ж%ніндегі %ңірлік Жол карта-
сын да аймақты тұрғын үй, жер учас-
келерін инфрақұрылыммен қам-
тамасыз ету айқын к%рсетілген. Осы 
орайда Байзақ ауданында партияның 
облыстық филиалы жанындағы 
:ңірлік даму ж%ніндегі аймақтық 
кеңес тің к%шпелі отырысы %тіп, 
атал ған мәселелердің іске асырылу 
ба рысы талқыланды. Басқосуда Бай-
зақ ауданы әкімінің орынбасары 
Дулат Жақыпбековтың баяндамасы 
тыңдалып, тұрғын үй, жер учас ке-
лерін инфрақұрылыммен қамтама-

сыз ету мәселелері назарға алын-
ды.

Бүгінде ауданда тұрғын үй ке зе-
гінде 2 420 адам, ал жер кезегінде 
12 226 азамат тұр. Кезекте тұрған аза-
маттардың сұраныстарын қана-
ғаттандыру мақсатында тұрғын үй 
ал қаптарын қажетті инженерлік инф-
рақұрылыммен қамтамасыз ету 
бойынша жұмыстар атқарылуда. Яғ-
ни, 2018 жылы Жетібай, Қост%бе жә не 
Мырзатай ауылдарындағы ал қаптарға 
аудандық бюджет есебінен инф-
рақұрылым жүргізілген. Нәти же сінде, 
2019 жылы жоғарыда к%рсе тіл ген елді 
мекендерден кезекте тұр ған азамат-
тар жер телімдерімен қам тылған.

«:здеріңіз білетіндей, маусым 
айын да Сарыкемер ауылында к%пқа-
бат ты 4 тұрғын үйдің құрылысы бас-
талған болатын. Бұл үйлер биылғы 
жыл дың аяғында үй кезегінде тұрған 
азаматтарға берілетін болады. Со ны-
мен қатар осы үйлердің құрылысын 
жүр гізіп жатқан «Бином» ЖШС ке лер 
жылы қосымша тағы 2 үйді %з қа    ра жа-
ты есебінен салу жоспар лану да», – 
деді аудан әкімінің орын ба сары. 

Осындай жұмыстар жүргізіліп 
жат қанына қарамастан мәселелер де 
жоқ емес. Атап айтқанда, ол инф ра-
құры лым жүргізу барысында негізгі 
су, жарық және к%гілдір отынның 
кейінге шегеріліп қалуы. Салынған 
жолдың да сапасыз салынуы тұр ғын-
дар к%ңілін күпті етеді. Бір айта ке-
тер лігі, инфрақұрылымнан б%лек 
бай ланыс сапасына мән берілуі 
қажет. Тағы бір тілге тиек ете кетерлік 
жайт, жер телімдері кезекте тұрған 
аза маттарға берілудей-ақ беріліп жа-
тыр. Дей тұрғанмен, ол учаскелерге 
ха лықтың үй салу деңгейі т%мен. 
Нәти жесінде, жүргізілген инфра-
құры лым уақытына жетпей істен 
шы ғып, тіпті жекелеген б%лшек тері-
нің қолды болу фактілері тіркелуде. 
Сон дықтан жер телімін беруде алды-
мен тұрғындардың әлеуметтік әлеуе-
тін ескеру қажет-ақ.

ОРМАНШЫЛАРДЫҢ КҮЙІ МӘЗ ЕМЕС
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» фракциясыны� м+шесі Нартай Арал-

 бай�лы ��ірлерге сапары барысында Батыс )аза�стан облы сы ны� 
орманшыларымен кездесті.

САЙЛАУАЛДЫ 
БАҒДАРЛАМА ЖҮЙЕЛІ 
ЖҮЗЕГЕ АСУДА

«AMANAT» партиясыны� халы� с�ранысын негізге ала отырып 
жаса�тал�ан сайлауалды ба�дарламасы «Халы�пен бірге» деп 
аталады. 2йткені онда елімізді� барлы� ��іріндегі ж�ртшылы�ты� 
�тініштері  саралана отырып, енгізілген.

Бүгінде аталған %ңірде 216 800 гектар 
орман бар. Оны бас-аяғы 651 орманшы 
кү зетіп жүр.

«Табиғатты қызғыштай қорып жүр -
ген азаматтардың еңбегін билік бүгінге 
дейін елемегені рас. Еліміздегі мыңдаған 
ор маншы түкке жетпейтін жалақыға 
жұ мыс істеуге мәжбүр. Олардың еңбе к-
а қысы небәрі 70 000 теңге. Қазіргідей 
қым батшылықта бұл ақшаға адамдар 
қа лай жан бағады? Орманшылардың 
жа лақысы %седі деп сүйіншілеген Эко-
логия және табиғи ресурстар ми нистр лі гі 
азаматтарды алалап, әділетсіз әрекет жа-
сап жатыр. Еңбек адамдарын бұлай %тірік 
уәдемен алдауға болмайды. Бұл мә се ле-
мен ресми түрде айналысамын», – деді 
депутат.

Халық қалаулысының айтуынша, 
«Ор ман және жануарлар әлемін қорғау 
ж% ніндегі Орал қаласының шаруа шы-
лығы» МКК мамандары бүгінде 27 839 
гек тар орманды күзетеді. Айлықтары 

бар болғаны 70 000 теңге. Жалақы аз 
бол ған соң маман тапшылығы мәселесі 
де күн тәртібінен түспей келеді.

«Орманшылардың техникалық жа-
рақ тары тіпті жұтаң. Оралдағы мекемеге 
27 839 гектар орманды %рттен қорғау 
үшін 1 ғана %рт с%ндіру к%лігі берілген. 
Алай да 2015 жылы зауыттан шыққан 
к% лік жолсыз жермен жүре алмайды. 
Ұзын дығы 200 шақырымнан астам ау-
мақ ты жалғыз к%лікпен қалай %рттен 
қор ғауға болады?», – дейді Н.Арал бай-
ұлы.

Сапар аясында депутат Орал орман 
шаруашылығы тәлімбағына да ат басын 
бұрды. Халық қалаулысының айтуынша, 
шенеуніктерге жоспарды ести сала ала-
шап қын болатын шақтың келмеске 
кет  кенін түсінетін кез жетті. Жергілікті 
жер дегі шенділер алдымен тапсырманың 
түбіне үңілуді, бастаманың байыбына 
бару ды үйрену керек. Сондай-ақ, де-
путат тәлімбақ қызметкерлерінің де 

жа лақысы мардымсыз екенін және бұл 
сала ға баса мән беру қажет екенін жет-
кізді. «Жұртқа жақсы жалақы т%леу ке-
рек, формализмді жою керек!», – деп 
түйін деді халық қалаулысы.
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�аза�стан толы�ымен жобалы� 
бас �ару�а к�шетін болды. Мемле-
кеттік бас�ару ж�йесін жобалы� 
бас�ару за� ж�зінде бекітіледі. Осы-
�ан орай Цифрлы� даму министрлігі 
тиісті т"жырымдаманы және за� 
жобасын әзірлеп жатыр. Ведомство 
мамандары осыны� ар�асында ну 
ормандай бытыс�ан бюрократия, 
б"�ара мен бизнесті� алдынан алты 
�абат ар�ан болып керілген т�рлі ке-
дергі, деректер базаларын жайла�ан 
�айшылы�тар және бас�а да кедер-
гілер тарих �ойнауына кетеді деп 
айтады. Б"�ан әзірге сену �иын. Се-
бе бі елімізде �аптатып �"рыл�ан 
жо балы� ке�селер к�п нәтиже әкел-
меді. Онда жа�а ж�йе не бермек? 

Негізі, жобалық басқару дамыған ел-
дердің озық үлгісі, тиімді тәсілі саналады. 
Оны жарға жығып отырған – қырсыз 
шенеуніктер. 

Қазақстан билігін жобалық басқаруға 
толық ауыстыру аясында таяуда, 2023 
жылғы 10 шілдеде Президент Астана мем-
лекеттік қызмет хабының Басқарушы 
комитетінің т%рағасы &лихан Байменовті 
қабылдады. Қасым-Жомарт Тоқаев Ас-
тана хабы мемлекеттік басқару жүйесін 
дамыту мәселелері бойынша сараптама-
лық тұр ғыда маңызды қолдау к%рсетуі 
керек екенін еске салды. Оның айтуынша, 
мемлекеттік аппаратты бюрократиядан 
арылту, билік %кілеттіктерін орталық-
сыздандыру және мемлекеттік органдар 
қызметіне жобалық әдісті белсенді енгізу 
арқылы әкімшілік реформаны тиімді 
жүзеге асыру маңызды.

&лихан Байменовтың пікірінше, жо-
балық басқару – менеджменттегі тиім-
ділікті арттыруға ықпал ететін бірегей 
тәсілдердің бірі. Оның елімізде енгізудегі 
бастапқы қадамдар сонау 2010-шы жыл-
дары басталыпты. Ол кезде ел басшылы-
ғына экономикалық реформалар мәселе-
лері ж%нінде ақыл-кеңес берген Тони Блэр 
Қазақстанда жобалық басқаруды енгізуді 
ілгерілетті. 6йткені Ұлыбритания бұл са-
ладағы әлемдегі лидерлердің бірі. 2013 
жылы Президент жанындағы Мемлекеттік 
басқару академиясында тиісті пән енгізілді. 
Кадрлар даярлана бастады. Бертінде 
мемлекеттік бағдарламаларды жойып, 
орнына ұлттық жобалар қабылдау идеясы 
ұсынылды. 

&.Байменов жобалық басқару – ха-
лықтың қаржысын ысырап етпей, тиімді 
әрі орнымен жұмсауға, жемқорлықты 
т%мендетуге оң ықпалын тигізеді дейді. 
&йтпесе, ескі тәсілде мысалы, мемлекет 
қол дауымен кәсіпорын тұрғызылады. 
Алай да ол іске қосылған соң ғана оған 
шикізат жеткізу жағы ойластырылмағаны, 
оны қуаттандыратын энергия к%зінің 
тапшы екені, %німін %ткізетін нарықтардың 
жоғы анықталады, басқа да нюанстары 
ескерілмеген болып шығады. Яғни, дамы-
ған елдердегідей жобалық басқару қағи-

даттары ескерусіз қалады. Ақыры ондай 
кәсіпорын не толық қуатына шыға ал-
майды, не жабылып тынады. 

Индустриалдық-инновациялық даму, 
ауызсу және басқа бағдарламаларда осын-
дай олқылықтар мен ж%нсіздіктер бай-
қалды. &кімдіктерде де, министрліктерде 
де жобалық басқаруды білетін, оның әдіс-
терін меңгерген маман аз. Ал Америкада 
жобалық басқаруды меңгеру – бірқатар 
мемлекеттік лауазымда кандидаттарға 
қойылатын басты біліктілік талаптарының 
бірі саналады.

Сарапшылардың түсіндіруінше, жоба-
лық басқарудың басты ерекшелігі сол, 
оның аясында әрбір бастама, әрбір тап-
сырма жеке жоба ретінде қаралады. Оның 
басты мақсат-міндеттері, түпкі к%рсет-
кіштері бекітіледі, оны орындау үшін қа-
жетті команда жасақталады. Оның бас-
шысы нәтижеге жетуге басымен жауап 
беруге тиіс. 6йткені жауапты адам болмаса, 
іс те оңбайды. Мықты команда болмаса, іс 
ілгері жылжымайды. 

Цифрлық даму, инновациялар және 
аэроғарыш %неркәсібі министрлігі жо-
балық басқарудың бейресми «басты ор-
ганы» (ол заңмен бекітілмеген) деп санауға 
болатын Цифрлық үкімет кеңсесін (ЦҮК) 
Президентке сонау 2021 жылы таныстырды. 
Сонда ведомство жаңа тәсіл бюрократияны, 
түрлі күрмеулі кедергіні, деректер базала-
рын былықтырған қайшылықтарды жоя-
тынына сендірген. 

Бұл ретте ЦҮК құрамында Жағдаяттық 
орталық, Ұлттық сараптамалық орталық, 
Цифрлық трансформация орталығы және 
ұлттық жобалау кеңселері құрылды. Оған 
барлық ақпараттық база қолжетімді және 
ол бүкіл %ңірлермен етене жұмыс істеп, 
жобаларға қатысты барлық жағдайды 
назарда ұстайды.

АУДИТОРЛАР 
НЕГЕ ҚАБАҒЫН ТҮЙДІ?

Цифрлық даму министрі Бағдат Му-
синнің айтуынша, сынақ ретінде қолға 
алынған бұл бастама тиімділігін к%рсетті. 
6ңірлерден орталыққа түсетін қаншама 
күдікті есеп пен дәлелсіз дерек әшкере ле-
ніпті. Мәселен, пандемия кезінде корона-
вирусқа, вакциналауға қатысты кейбір ірі 
кәсіпорындар мен әкімдіктердің есебі 
жалған болып шыққан. Олардың к%рсет-
кіштері түрлі базадағы мәліметтермен 
салыстырылып, сараптама жасалғанда, 
сандар %зара сәйкес келмей, «басқа ақиқат» 
анықталды.

Бұл кеңсе біраз ж%нсіздікті ретке 
келтіріп, процестерді автоматтандыруға 
үлес қосқан. Мысалы, бұған дейін жеке 
тұрғын үй құрылысына жер учаскесін алу 
үшін 11 қадам жасап, 88 күн күту керек 
болса, жаңа үдеріс енгізілгелі бұған 3 қадам 
жасап, бірнеше күнде қол жеткізуге 
болады.

Алайда бұдан мемлекеттік басқару 
бәрібір жетіліп, кемеліне келе қоймады. 
Неге? 

Жоғары аудиторлық палата жобалық 
басқарудың алдын ала нәтижелерін жоғары 
бағалап отырған жоқ. 2022 жыл қорытын-
ды сында елде тиімсіз пайдаланылған бюд-
жет қаражатының сомасы 421,2 миллиард 
теңгені құрады. Салыстырсақ, ол енгізіл-
генге дейін, 2018 жылы тиімсіз жұмсалған 
қаржы к%лемі 137,8 млрд теңге болыпты. 

Жобалық басқару аясында Мемлекет 
басшысы 2021 жылғы 7 қазандағы Жар-
лығымен он ұлттық жобаның тізбесін бе-
кітті. Ал бүгінде Үкімет ол ұлттық жобалар-
ды бірінен соң бірін жоюға қойып жатыр. 
Олардағы жүзеге аспаған, әлі орындалмаған 
жобалар қолданыстағы тұжырымдамаларға, 
басқа да құжаттарға қосылып, интегра-
цияланады. 

Жоғары аудиторлық палатаның мәлі-
метінше, 2022 жылы 10 ұлттық жоба іске 
асырылды. Құпиясы к%п «Қауіпсіз ел» 
ұлттық жобасын есепке алмағанда, оның 
тоғызын орындауға 8,1 триллион теңге 
бағытталған. Оларды жоюға қоймас бұрын 
не нәтиже әкеліп, қандай қайырымы бол-
ғанын жете пысықтау керек еді. 

Себебі ұлттық жобалардың к%біне бұ-
рын жоспарланғаннан да к%п шығын шы-
ғарылған. Мемлекеттік органдардың ақ-
паратына сәйкес, 2022 жыл қорытын ды-
сында ұлттық жобалар жоспарлы қажет ті-
ліктен орта есеппен 106%-ға асыра қаржы-
ландырылды: «Салауатты ұлт» – 120,6%, 
«Агро%неркәсіптік кешенді дамыту» – 
117,4%. «Кәсіпкерлікті дамыту» – 111%, 
«Цифрландыру, ғылым және инновациялар 
есебінен технологиялық нарық» – 102,9%, 
«Білімді ұлт» – 101,8%. Бүгінде жойылып 
жатқан «Ұлттық рухани жаңғыру» ұлттық 
жобасы аясында б%лінген қаражаттың 
98,1%-ы, «Күшті %ңірлер – елдің даму 
драйвері» – 96,3%, «Қазақстандықтардың 
әл-ауқатын арттыруға бағытталған тұрақты 
экономикалық %су» – 99,7%, «Жасыл 
Қазақстан» ұлттық жобасының қаржысы-
ның 80%-ы игеріліп қойған. 

Содан былтыр қазақ мәдениеті бүкіл 
әлемге танылды ма? Ел рухани жаңғырды 
ма? Қазақстанның имиджі асқақтады ма? 
Қазақстандықтардың тұрмысы жақсарып, 
шетінен байыды ма? Қазақстан жасыл елге 
айналды ма? Экология күрт тазарды ма? 
Сұрақ к%п, жауап жоқ. 

Шығындалған сегіз триллион теңгенің 
сайда саны, құмда ізі қалмады. Ол үшін 
жобалық басқарушылардың ішінде бірде-
бір адам жауап бермеді. 

Жоғары аудиторлық палата жүргізген 
талдау к%рсеткендей, он ұлттық жобаның 
7-уінің тиімділік деңгейі т%мен деп таныл-
ды және оларда бекітілген жалпыұлттық 
мақсаттарға сол бойы қол жеткізбеу қаупі 
бар. 

НЕГЕ �ЗГЕРМЕДІ, 
ЕНДІ НЕ �ЗГЕРМЕК?

2023 жылғы жағдай бойынша мемле-
кеттік басқару жүйесіне жобалық басқару-
ды енгізудің қорытындысында, 3 жыл 
ішінде орталық мемлекеттік және жер-

гілікті атқарушы органдарда 44 жобалық 
кеңсе (ЖК) құрылып, жұмыс істеп тұр. 
Ба сым к%пшілігі орталық аппарат құрамы-
на кіреді. Ведомстволық бағынысты 
ұйымдардың базасында 12 ЖК ашылған. 

Бұл ретте ведомстволық бағынысты 
ұйымдардағы кеңселер қаржыландыруда 
қиындыққа ұшырапты. 

Ұлттық жобалық кеңсенің ақпараты 
бойынша, жобалық кеңселер толық 
к%лемде кадрмен қамтылмаған: білікті 
мамандар түгілі қатардағы қызметкерлердің 
тапшылығы «%ткір тұр». Жергілікті және 
орталықтағы ескіше ойлап, жұмысын 
бұрынғыша сайлап үйренген біраз бастық 
пен басқа шенді жобалық басқарудың 
мәнін түсінбейді, қажет санамайды. 

«Жобалық басқарудың үлгілік ұйымдық 
құрылымына сәйкес, әрбір мемлекеттік 
органның жобалық кеңсесінің құрамына: 
жобалау кеңсесінің басшысы, бас менед-
жері, әкімшісі кіруге тиіс. Бұдан б%лек, 
әрбір базалық бағыт бойынша: базалық 
бағытты іске асыру тобының басшысы, топ 
менеджері, топ әкімшісі болуы шарт. 
Мұның сыртында, үлгілік базалық бағыт 
бо йынша: үлгілік бағытты іске асыру тобы-
ның басшысы, топ менеджері мен әкімшісі 
жұмыс істеуі керек. Осылайша, әрбір 
орталық меморганда жобалық кеңсенің 
құ рамына кемінде 18 адам (3+5*3), әкім-
дікте 21 адам (3+6*3) болуға міндетті», – 
деп түсіндірді Цифрлық даму министр-
лігінің сарапшылары.

Іс жүзінде бірқатарында мұның 
жартысы да жоқ к%рінеді. 

Министрлік алдағы бетбұрыс аясында 
ең алдымен осы кадрлық мәселе шешілсе, 
іс әлдеқайда оңалады деп отыр: «Осы 
кемшіліктер мен проблемалардың себеп-
салдарлық байланыстарына талдау жүргі-
зілді. Егер мемлекеттік басқару жүйесіне 
жобалық басқарудың ұлттық жүйесі нақты, 
практикалық түрде енгізілсе, бұл осы се-
беп терді жоюға, сонымен қатар бүкіл мем-
лекеттік басқару жүйесінің тиімділігі мен 
%німділігін күрт арттыруға мүмкіндік 
береді».

Яғни, бюрократтар жобаларды ғана 
емес, сондай-ақ жобалық басқарудың %зін 
деградацияға ұшыратыпты. 

Шенеуніктер жобалық кеңсенің ұсы-
нымдарына ары қарай да жүрдім-бардым 
қарамауы үшін &кімшілік рәсімдік-про-
цестік кодекске, Бюджет кодексіне, 
«Мем лекеттік қызмет туралы» заңына 
және бас қаларына түзетулер енгізу ұсы-
нылып отыр. Оның аясында мемлекеттік 
қызмет шілердің дербес жауапкершілігі 
айқындал мақ. Билік органдары жұмысты 
жоспарлау және іске асыру кезінде жо-
балық басқаруды пайдалануға мін дет-
теледі. 

Жобалау персоналын басқару жүйесі 
құрылады. Мемлекеттік органдарға %з қыз-
меткерлерін «матрицалық құрылымдарға» 
– жобаларда жұмыс істеуге жолдауға, ал 
меморгандардың жобалау кеңселеріне %з 
мамандарын – Ұлттық жобалау кеңсесінде 
жұмыс істеуге жіберуге мүмкіндік береді. 
Жо балық басқаруды қаржыландыру мәсе-
лесі шешіледі. 

Жалпы, Мемлекеттік басқару ака-
демиясы арнайы оқыту курстарын әзірледі. 
Сертификатталған жаттықтырушы-кеңес-
шілер тобы дайындалды. Оқыту және сер-
ти фикаттау 4 деңгейді қамтиды: жоба 
жетек шісі, бағдарлама жетекшісі, порт-
фолио жетекшісі, жаттықтырушы-кеңес-
ші. 2022 жылы орталық және жергілікті 
меморгандардың 632 мемлекеттік қыз мет-
шісі оқытылды. Оның 473-і «Жобаларды 
басқаруды» сертификаттау емтиханынан 
сәтті %тті.

Жобалық басқару туралы сауат ашу 
жұмыстары жүргізіліп жатыр. Құрылымдық 
б%лімшелердің басшылары мен мемле-
кеттік органдардың қызметкерлеріне ар-
нап оқыту семинарлары %ткізіледі. Мә-
селен, 2022 жылы семинарға 800 мемле-
кеттік қызметші қатысыпты.

Қазақстанның мемлекеттік басқару 
жүйесін жобалық басқаруға толық к%шіру 
2025 жылға жоспарлануда. Яғни, бұл істе 
де билік шабандық танытуда. Ары қарай 
не болатыны белгісіз. Бәлкім, сонда жаңа 
Үкімет жаңа бір ермекті табар? Егер билік 
бұл іске шын ниетімен кіріссе, онда рес-
публикамыз дамыған елдерге біртабан 
жақындай түсуі мүмкін.

Елдос СЕНБАЙ

Ауыл шаруашылы�ында мәселе 
аз емес. Б"л �з кезегінде елдегі �ым-
батшылы��а бір себеп болып отыр. 
Десе де, �ымбатшылы� тек сауда 
са ласыны� проблемасы ретінде �а-
рас тырылады. Осы т"р�ыдан кел-
генде �ос саланы� арасына алтын 
жіп жал�ап, ба�а саясатын жол�а 
�ой�ан д"рыс-а�.   

Елімізде қымбатшылықты ауыздық-
таудың бір жолы ретінде қарастырылған 
К%терме-тарату орталықтарын (КТО) 
құрудағы бір мақсат  құнға құн қосатын 
ортадағы делдалдарды алып тастау еді. Сол 
арқылы агро%німдерді тікелей %ндірушіден 
алуға жағдай туғызып, шаруаларға үлкен 
қолдау к%рсетуге тиіс еді. Десе де, бүгінде 
оның құрылысы қаңтарылып тұр. Ал сауда 
саласы мамандары бұл мәселе түбегейлі 
шешімін тапқанша қойма мәселесінде 
к%мек к%рсетуді сұрап отыр.

«Мені алаңдататыны – %ңірлерді әлеу-
меттік маңызды тауарлармен қамтамасыз 
ету жайы. Осыған байланысты сауда қыз-
метін реттеу заңнамасына «К%терме тарату 
орталықтары» деген ұғым енгізілген бола-
тын. Бұл кәсіпорындар сатып алу, сақтау, 
тарату және тағы да басқа жұмыстардың 
орталығына айналуға тиіс еді. Бірақ олай 
болмай тұр. Бүгінде бізде сауданы қол-
даудың мемлекеттік бағдарламасы мүлдем 
жоқ болғандықтан, барлық шығындарды 
қазақстандық инвесторлар к%тереді. Бұл 
тұста КТО-ларға керек жабдықтар %те 
қымбат тұрады. Соның кесірінен біз міне 
соңғы 2-3 жылда Сауда министрлігі мен 
Ауыл шаруашылығы министрлігінің 
арасында ортақ бір келісімге келе алмай 

қаншама табалдырықты тоздырып жүрміз. 
Мәселені ашып айтар болсам, тез бұзы-
латын азық-түліктерді сақтауда сауда са-
ласы үлкен зардап тартып отыр. Бұл мау-
сымдық ауылшаруашылық %німдеріне 
қатысты. Ауыл шаруашылығы министрлігі 
қолданып отырған сақтау қоймалары, 
ондағы температуралық режимде жұмыс 
істейтін жабдықтар Сауда және интеграция 
министрлігінде де болуы керек. Сол жоқ 
болғандықтан сауда айналымына шыға-
рылған %німдердің бұзылып кету үлесі 
жоғары болып тұр. Бізде ол 25-30%-ды 
құрайды. Бұл дегеніміз  – тұтынушының 
қалтасына салмақ болып түсіп тұр деген 
с%з. Қымбатшылықтың бір себебі  осы 
қойма мәселесі», – дейді «Қазақстан сауда 
кәсіпорындары қауымдастығы» ЗТБ 
президенті Жібек &жібаева.

Осы тұрғыда Заңды тұлғалар бірлестігі 
басшысы Ауыл шаруышылығы министр-
лігінен қоймаға, ондағы жабдықтарға 
жұм салатын шығынды субсидиялауды 
сұ раған екен. Онда да тек к%терме сауда-
да ғы ин фрақұрылымдарға қатысты 
жерлерге к% мектесуін %тінген. 6йткені 
бизнесте оған қаржылай мүмкіндігі жоқ. 
Оларды алу, қондыру және пайдалану 
шығындарын мемлекет %теп берер болса, 
дүкен с%ресіне жететін түпкі %німнің ба-
ғасы да т%мен бол мақ. Бірақ АШМ ол 
%ті нішін орындаудан бас тартқан. Сол 
сияқты СИМ де «бізде мұндай позиция 
қарастырылмаған» деген себеппен сауда 
кәсіпорындарын лайықты қоймамен қам-
тамасыз етуге келіспей отыр. Ал елімізде 
салынады делінген К%терме-тарату орта-
лықтарының құрылысы қаңта рылып тұр. 

Бұл тұрғыда министрлік %кіл дерінің де %з 
уәжі бар екен.

«К%терме-тарату орталықтары инвес-
торлардың қаражатына салынуы керек. 
Ал оны олар қай %ңірге салғысы келетінін 
%здері таңдай алады. Мұндай мүмкіндік 
оларға жұмсаған қаражатын кейін қай-
тарып алу үшін беріліп отыр. Сол себепті 
олардың құрылысы әзірге тоқтап тұр. Ал 
к%к%ніс сақтау қоймаларына келер 
болсақ, бұл тұрғыда Ауыл шаруашылығы 
министр лігінің кешенді жоспары бар. 
Сондықтан да жетіспей жатқан қоймалар 
саны 2030 жылға дейін толық салынып 
бітпек. Қой маға жабдықтар алып беру 
шығынын субсидиялау мәселесінен 
хабардармыз. Бұл мәселені қарастыруға 
дайынбыз. Қазір сауда желілерінің ин-
фрақұрылымын же тілдіруге субсидия 
б%луге қатысты мәсе лемен айналысып 
жатырмыз. Одан кейінгі кезеңде АШМ-
мен осы айтылған мәселені субсидиялау 
жайына да  келуге болады. Елімізде ин-
весторлардың ақшасына салынған 
к%к%ніс қоймалары бар. Онда керекті 
жабдықтар қойылған. Бірақ олар тікелей 
мақсатында қолданылып отырған жоқ. Не 
себепті екенін білмеймін», – дейді Сауда 
және интеграция вице-министрі Қайрат 
Балықбаев.

Ал әу баста «Кәсіпкерлікті дамыту» 
ұлттық жобасы аясында қарастырылған 
Ұлт тық тауар %ткізу жүйесін (ҰТ6Ж) құру 
мақ сатының бірі  К%терме-тарату орталық-
тарының (КТО) құрылысын салу еді. Олар-
дың функциясы үшке б%лінеді: сақтау, сату 
және тарату. Таяуда Маңғыстау облы сында 
осындай нысанның құрылысы та ныс ты-
рыл ды. Ақтаудағы к%терме-тарату орталы-
ғын салу жобасының құны 3,5 млрд теңгені 
құрайды. Орталық 29 мың тоннаға дейін 
к%к%ністер мен жемістерді сақтауға қабыл-

дай алады. Ашылу келесі жылға жос-
парланған.

«Президент тапсырмасы бойынша 
елімізде жеміс-к%к%ніс %німдерін сақтау 
бойынша қажетті инфрақұрылым құру 
жұмыстары жүргізілуде. К%к%ніс қойма-
ларын салу және жаңғырту ж%ніндегі 
жоспар қайта қаралып, 2025 жылға қарай 
528,8 мың тоннаға дейін қуаттылыққа 
дейін ұлғайтылды. Қазір қолданылатын 
сақтау технологиясына байланысты 
шығындарды %теу нормативін 25%-дан 
40-50%-ға дейін ұлғайту б%лігінде инвес-
тициялық субсидиялау қағидаларына 
%згерістер енгізілуде», – дейді Ауыл шаруа-
шылығы вице-министрі Ербол Тасжүреков.

Сақтау мақсатындағы КТО-лар фер-
мерлерге жақын, егін алқаптарына таяу 
орналасатын болады. Олар қабылдау, сақ-
тау және алғашқы %ңдеу (жуу, іріктеу, орау 
және т.б.) қызметтерін к%рсетіп, тауар ды 
%ткізуге дайындайды. Ал сату мақ са тын-
дағылар  облыс орталықтарының және ірі 
қалалардың маңында орналаспақ. Олар 
фермерлерге, к%терме трейдерлерге, дис-
трибьютерлерге, импорттаушыларға, сон-
дай-ақ сатып алушыларға (сауда желілері, 
дүкен, базар, тамақтану орындары, қонақ-
үйлер, мейрамханалар және т.б.) сауда 
жасау үшін жағдай тудырмақ. Үшінші және 
негізгі міндеті – тарату мақсатында КТО-
лар қалалардың ішінде әлде маңында 
салынады. Олар тауарды 14 күнге дейін 
сақтап, к%терме партияны логистикалық 
қызмет ретінде сауда нысандарына тара-
тады. Қалай болғанда да, қойма мәселесі 
%зінің экономикалық қана емес, әлеуметтік 
те маңызына қарамастан %те баяу дамып 
келеді. Сол себепті Үкіметтің бұл тұстағы 
саясатын біріздендіріп, министрліктер 
арасындағы байланысты нығайта түскені 
ж%н-ақ.

ЖОБАЛЫҚ БАСҚАРУ 
ОПА ТАПТЫРА МА?

ҚЫМБАТШЫЛЫҚТЫҢ БІР СЕБЕБІ – ҚОЙМА

Нұрлан ҚОСАЙ 
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Барлы� де
гейдегі билік �кіл дері 
журналистерді әр�ашан ��рметтеп, 
санасып ж�ретін Жетісу жерінде БА� 
�кілдеріні
 !ана емес, �алы
 б��ара-
ны
 к�
іліне �аяу т�сірген о�ыс о�и!а 
тіркелді. Есімі б�кіл республиканы
 
ж�ртшылы !ына әділдік жолында!ы 
к�рескер лігімен, �арапайым халы�-
ты
 жо !ын жо�тап, м�
ын м�
дап 
ж�ретін мінезімен таныл!ан на!ыз 
жауын гер журналист Санду!аш Д�й-
сенованы біраз уа�ыт�а да болса 
�амап, уа�ытша о�шаулау бары-
сында ар-намысына н�с�ан кел тірер 
�адамдар!а бар!ан полиция �ызмет-
керлеріні
 әрекеті әлеу метті
 нара-
зылы!ын тудырды.    

Дәл осындай шектен шыққан жағдай 
тіркеліп жатқанда �здерінің кейбір қо-
ғамдық пікірге �зек болар жұмыстарын 
к�пшілікке жеткізуге келгенде, тезірек 
жариялауда сол Сандуғашқа жүгінетін 
прокуратура, сот сынды құқық қорғау ор-
ган дарының қайда қарап қалғанын, неге 
жұмған аузын аш пағанын әлі түсіне алмай 
отырмыз. Басына іс түскенде, жа найқайын 
ешқайда тыңдата алмағанда, Сандуғашты 
іздейтін дердің де бастапқы кезде ізім-
қайым болып кеткені к�ңі лімізді қынжылт-
ты. Тек жергі лікті жур налистердің шағын 
тобы  дабыл қаққан нан соң барып, жағдай 
оңалғандай бол ғаны рас. Мұнда да БАҚ 
�кілдерінің не гізгі тобы жоғары жақтан 
со ғар желдің бағытын �згертер шақты 
күтіп, аңы сын аңдыды. Соған қарағанда, 
«журна лис тік ын та мақтастық», «журналис-
тік бауыр   ластық», «журналистік достық» 
деген с�здерден де салмақ қашып, қадір 
қал мағандай... 

Менің түйсігім алдамаса, бұл сора-
қылық – Сандуғаштың сағын сындырып, 
үнін шығармау жолында біраз уақыт 
ойластырылып барып жасалған, жос-
парланған қастандық. К�ктемде Мәжіліс 
депутаттығынан үміткер ретінде тіркел ген-
де және жұрттың к�ңілін �зін аудара 
алғанда осындай қадамдар жасалған еді. 
Одан кейін бірер ай бұрын ғана әлеу меттік 
желілерде журналиске қатысты жағымсыз 
дүниелер жарияланып, біраз әңгіме болған. 
Қалай болғанда да, дәл қазір аса ауқымды 
қоғамдық пікірге �зек болып, жұртты 
алаңдатып отырған жағдайдың ақ-қарасын 
ажы ратуды, халыққа дұрыс-бұрысын жет-
кізуді тиісті құзырлы ұйымдардың қа-
рауына қалдырайық. 

Менің айтпағым Сандуғаш Дүй се-
нованың күнделікті тірліктегі, отба сын-

дағы бейнесі, журналист ретіндегі беделі 
мен биігі, шындық жолында еш теңеден 
тайсалмайтын қайсарлығы жайлы болмақ. 
Т�мендегілердің барлығы менің �зімнің 
жеке түйгенім екенін де ескерте кеткенді 
ж�н к�ріп отырмын. 

2001 жылы Алматы облысының ор-
талығы Талдықорған қаласына ауыс-
тырылды. /здеріңіз білетіндей, 1997 жылы 
еліміздегі бірқатар облыс пен ау данды 
ықшамдау барысында тарқа тылған ай-
мақтардың бірі Талдықорған облысы 
болатын. Сонан кейін қаланың қараусыз, 
иесіз қалғанын к�рдік, іс сапарға жиі 
келетінбіз. Ол кезде Сан дуғаш қатты таны-
мал емес, қалалық газетте, телеарнада 
шап қылап жүретін. Жұмыс барысында 
жолығып қалатын быз. 2002 жылы біз Тал-
дықорғанға к�шіп келгеннен кейін жиі 
араласа бастадық. Ал 2004 жылы «Айқын» 
және «Литер» газеттері ашылғанда, Ал-
маты облысы бойынша тілшілікке таңдау 
екеумізге түсті. Содан бері жур налистік 
мін детті қатар атқарып келеміз. Соңғы 
жыл дары «Время» газетінің тілшісі ретінде 
небір «шулы» мақаласымен ел арасындағы 
беделі барынша артты. 

Сан рет сапарға бірге шықтық, жолда 
да қалдық, күні бойы нәр татпай жүрген 
кездер де болды. Басымызды қатерге ті гіп, 
«Қорғас» кеденіндегі былық-шы лық тарды 
қаншама рет жаздық. Шы ғыстағы шека-
рада орналасқан, жолы қиямет-қайым 
болған Достық станса сына да бірнеше рет 
барып, ол жақтың к�зден таса, к�ңілден 
тысқары жатқан проблемаларын к�тердік. 
Ұйғыр ауда нындағы шиеліністі жағдайлар-
ды жұртқа жеткіздік. Облыстағы былық-
шылықты, жемқорлықты, кемшілікті, 
шектен шы ғуды сан мәрте қаузадық. Кейде 

сонымыз үшін �ңірдегі жоғары басшылық-
тың алдына да барып, терлеуге тура кел ге-
нін де жасырып қалмаймын. Бірақ ешқа-
шан, ешбір деңгейде дәл мынандай қор-
қыту-үркіту болып к�рмепті. /зіміз �мір 
сүріп отырған ортаның бақуаттылығы, 
әділдігі мен теңдігі бәріміз үшін қажет 
екенін түсінетін жандар к�п еді ол кезде. 
Біздің қара басымыздың қамын емес, 
жалпақ жұрттың жайын ойлайтынымызды 
мойын дайтын. 

Біраз жыл бұрын облысты басқарып 
отырған бір ағамыз: «Кемшілік жоқ емес, 
бар, к�п. Соны бірлесе түзеп, реттеу үшін, 
бүкіл республикаға жариялаудан бұрын 
алдымен маған келіңдер, қалай шешудің 
жолын бірлесе отырып, ақыл дасайық та?! 
Содан кейін болмай жатса, к�рерміз. Жоқ 
дей берсек жоғаламыз, бар дей берсек оңа-
ламыз. Облыстың абыройы бәрімізге ортақ 
қой» дейтін. Кез келген мәселені, түсінбес-
тікті тар қатуға болады ғой. 30 жыл осы 
об лыста журналистік қызметте жүріп, БАҚ 
�кі ліне қатысты дәл осы жолғы Сандуғашқа 
қарсы қолданылып отырған шектен шық-
қан жағдайды естімеппін де, к�р меппін де. 

Басқа басқа, коронавирус жағадан 
алып, жұртшылық не істерін білмей дағ-
дарып қалғанда еріктілердің басын бі-
ріктіріп, қарапайым халыққа нақты к�мек 
ұйымдастырғанын ел ұмыта қой ған жоқ. 
Халықтың қайда барарын біл мей отыр-
ғанын жазды, жариялады, к�рсетті. 2022 
жылдың қасіретті қаң тарында Тал ды-
қорған мүлде қараусыз, қорғансыз қалып, 
қаланың орталығында ойран-топыр болып 
жатқанда дәл осы Сандуғаш сол қауіпті 
оқиғалардың бел ортасында жүріп, бей-
берекетсіздік пен бақылаудың жоғын пай-
даланып, тонауға кіріскендерді тоқтатқан-

дардың к�ш ба сында болғанын, қаланың 
кіреберісінде тұрып Мемлекет басшысына 
бірнеше бейнеүндеу жариялағанын бәріміз 
білеміз. Егер Талдықорғандағы орталық 
алаңда тұрған ескерткіштің құлатылға нын 
суретке түсіріп үлгермесе, әлем жұрт шы-
лығы Қазақстанда ескі дәуірдің аяқталып, 
жаңа дәуірдің басталғанын білмес еді.  

Жетісулық журналистер �ңірдегі барды 
бар, жоқты жоқ деп жазатын, к�зі к�рген, 
куә болған сорақылықтардың қанын 
сорғалатып жұртқа жеткізетін, шындық 
жолында ешкімнің лауазы мына, бет-
беделіне қарамайтын бірден-бір журналист 
Сандуғаш Дүйсенова екенін мойындай-
тыны анық. Сандуғашқа бұған дейін де 
бірнеше рет «ескерту» жасалған бола тын. 
Облыстық әкімдікте жиналыста отыр-
ғанында к�лігінің д�ңгелектерін тіл гілеп 
кеткен. Одан кейін машинасының астына 
«тың  дағыш» құрал орнатылғаны анық-
талған еді. Пәтерінің есігін бүл дірген 
болатын. Ал былайғы ұсақ-түйек қоқан-
лоқылар – �з алдына бір т�бе. Солардың 
ешқай сысына бой бермей, �зінің жур-
налистік міндетіне адал дықтан ай нымаған 
әріп тесіміздің қазіргі жағдайы барлығы-
мыздың жүрегімізді ауыртады. Кісі �л тіріп 
ұзақ жылға сотталған жанның ЖСН-ін 
жа риялады деп кінәлаудың �зі ақылға 
сыймайды. Дәл осындай ойдан шы ға-
рылған айыптау арқылы екі бала ның 
анасын, немере лердің әжесін кәнігі қыл-
мыскер сынды жалаңаш суретке түсіріп, 
қамауға алу деген мүлде шектен шыққан-
дық екені дау тудырмауға тиісті. Қаламын 
қару еткен журналитке осын шама қысым 
жасағандар байқаусызда жаза басып қалған 
қарапайым адамға не істемейді деген сауал 
да мазалайды. 

Қазір әлеуметтік желілерде талқы-
ланып жатқан басты тақырыпқа айнал ған 
журналист Сандуғаш Дүйсенованың 
ұсталғаны және уақытша оқшаулау кезінде 
оның құқығы бұзылғаны туралы Жетісу 
облыстық Полиция департа ментіне хабар-
ласқанымызда ондағылар т�мендегідей 
жауап қайтарды: 

«11 тамызда соттың санкциясымен 
сотқа дейінгі тергеп-тексеру аясында аз. 
Д-ға қатысты жеке тінту жүргізілгенін 
хабарлаймыз.

Жеке тінту рәсімі тергеуші, крими-
налист және екі куәгердің қатысуымен 
(барлығы тінтілген адаммен бір жыныс ты) 
Қылмыстық-процестік кодекстің талап-
тарына сәйкес жүзеге асырылды. 

Осы тергеу әрекетін жүргізу кезінде 
ғылыми-техникалық құралдарды (бей не-
камера) қолдану міндетті және ҚПК-мен 
реттеледі.

Аз. Д-ны жеке тінту нәтижесінде 
тыйым салынған заттар табылған жоқ». 

Ал Ақпарат және қоғамдық даму 
министрлігі оқиға болған сәттен ішкі істер 
органдарына хабарласып, мәсе ленің мән-
жайын бақылауға алғанын хабарлады. 

«Журналист Сандуғаш Дүйсенованың 
ұсталғаны расталды. Жетісу облыстық 
Полиция департаментінің мәліметінше, 
Сандуғаш Талдықорғанда жеке �мір 
мәліметтерін тарату туралы арыз бо йынша 
ұсталып, ешқайда кетпеу және тиісті 
мінез-құлық туралы қолхатпен шығарыл-
ған. Қазір тергеу жұмыстары жүргізіліп 
жатыр. Министрлік мәселені назарда 
ұстайды және журналиске қандай да 
құқықтық к�мек к�рсетуге дайын», – деп 
жазды министрліктің баспас�з хатшысы 
Нұрбек Амиша Facebook желісінде.

Журналистің кісі �лтірушіні табуға 
к�мектесу мақсатында �зінің Instagram 
желісінде оның ЖСН-ін жариялауы басты 
айып болып тағылып отыр. Адам �лтіргені 
үшін сотталған жан дәл сол үшін арыз 
жазған және онысында дәл сол ЖСН үшін 
балалары мектепте буллингке ұшырағанын 
келтірген. Алайда жергілікті тұрғындар кісі 
�лтірген азаматтың отбасы ол ұстала салы-
сымен, ауылдан к�шіп кеткенін айтады. 

«Балаларының барлығы кішкентай. 
Біреуі 9-сыныпта оқиды. Бірақ әкелері қа-
ма лысымен, екі күннен кейін к�шіп кет-
кен», – дейді сотталған азаматтың ауылдасы 
Сәулеш Gмитова. Демек, журналиске та-
ғылған айыптың орынды, орынсыз екенін 
анықтау қажет. Ал құқық қорғаушы лардың 
�рескел әрекеті тергеудің әділ �те ріне күмән 
тудырып тұр. Мұндай әре кет терді Қазақ-
стандағы реформаларға қар сы топтардың  
ісі ме деген де күдігіміз бар. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Қазір қоғамда құс �сіріп пайдаға кенелу 
туралы сан алуан пікір бар. Тіпті, түрлі әлеу-
мет тік желіде құс �сірудің жолдарын үй-
рететін видеолар да шығып жатыр. Сарап та-
лып-сұрыпталмаған ақпаратқа се ніп қалып, 
қыруар ақшасынан айыры лып, шығынға 
батып жүргендер де аз емес. Gрине, құс ша-
руашылығын жүйелі түрде жолға қойып, 
кәсібін д�ңгелетіп жүрген кәсіпкерлер де бар. 
Осы қанаттыларды �сіріп табыс табу былай 
тұрсын, олардың шығатын биологиялық қал-
дық, саңғырық ты кәдеге жаратып, қалтасын 
томпайтып жүрген кәсіпкерлер біршама оң 
бастама к�теріп жүр. 

Мамандардың арнайы жүргізген есеп тері 
негізінде бір жылда әр тауықтан 6-7 келі‚ 
үйректен 7-9 келі‚ қаздан 10-12 келі саң ғы-
рық жиналады екен. Бағамдасақ, болмашы 
ғана дүние құсап к�рінгенмен, ірі құс фа б-
рикаларында бұл к�рсеткіштің күніне ең аз 
дегенде 10 тоннадан асып ке те тінін к�руге 
болады. Елімізде мұндай құс фабрикаларынан 
шығарылған к�ң осы күні құс фабрикалары-
ның жанындағы полигондарда тау-т�бе бо-
лып үйіліп жа тыр. Ал жол бойында орна-
ласқан осындай алып құс шаруашалық та-
рының жанынан �тсек, еріксіз мұрнымызды 
басатынымыз рас. Қолқаны қабатын жа-
ғымсыз иіс сол фабрика маңында еш �ңдеусіз 
үйіліп жылдар бойы жатқан құс саңғырығынан 
шығады. Сондықтан құс саңғырығын қайта 
�ңдеп, егіншілік пен �сімдік шаруа шылығы 
үшін дайын биологиялық тыңайт қыш шы-
ғару әлемде кеңінен қолданыла бастады. 

Қазір Қазақстанда 69 ірі құс шаруа шы-
лығы жұмыс істеп тұр. Осы шаруашылық-
тардың әрқайсысынан күніне шамамен 10 
тоннадан астам қалдық шығарылатын болса, 
еліміз бойынша күн сайын 690 тон на 
саңғырық таулары пайда болып жатқаны 
белгілі. Ал бұған ұсақ-түйек құс шаруашы-
лықтарын қоссақ, сан тағы еселеп �се түсетіні 
белгілі. Ғалымдардың айтуынша, қазір 
отандық құс фабрикаларында жи нақталып 
қалған құс к�ңі к�рсетілген межеден асып 
кеткен. Бұл Қазақстан үшін �зекті мәселеге 
айналған. Мысалы, бір келі құс етін �ндіру 
үшін орташа есеппен 3,4 келі саңғырық шы-
ғарылады екен. Оны қауіптіліктің В класына 
(+) жатқызады, құрамында инфекциялық 
ауруларды қоздырғыштар, гельминт дер-

нәсілдері бар мұндай к�ң экология үшін аса 
зиян болып отыр. /ңделмеген құс к�ңіндегі 
несеп қышқылы түріндегі азот жылдам ыды-
рап, аммиак түзіп, топырақты бүлдіріп жі-
береді екен. Бұл туралы биология ғылым да-
рының докторы, профессор Айнаш Науанова 
айтып отыр. 

Осы тұста Қазақстан құс �сірушілер 
одағының президенті Руслан Исмаилұлына 
«отандық құс �сіруші шаруашылықтар құс 
саң ғырығын қайта �ңдеу бойынша қандай 
мүм кіндіктерді пайдаланып отыр?» деген 
сауал жолдаған болатынбыз. 

«Бүгінде саңғырық �ңдеу құс фабри ка-
ларының к�бінде жүргізілмейді. /йткені бұл 
шара шаруашылықтар үшін �те қымбатқа 
түседі. Сондықтан кейбіреулері жай ғана 
сақтап, содан кейін егістікке шаруа қожалық-
тарына апарады. Қазір Ауыл шаруашылығы 
министрлігі инвес тицияларды субсидиялау 
ережесін әзірледі, онда «/німділігі 50 тонна 
тәулігіне құс саңғырығын �ңдеуге арналған 
машиналар мен жабдықтарды алу» паспорты 
қарасты рылған. Инвестицияларды �теу үлесі 
25%-ды құрайды. Бірақ, �кінішке қарай, бір-
дей қолжетімді емес және инвестициялық 
суб сидияларды бәрі бірдей пайдалана бер-
мейді. /йткені жаңа жабдық мемлекет тік 
органдар ұсынғаннан әлдеқайда қым бат», – 
деп жауап берді одақ басшысы. 

Биология ғылымдарының кандидаты Рая 
Садуақасқызының пікірінше, құс саңғыры-
ғын қайта �ңдеу жұмысы – экологиядағы ең 
�зекті мәселенің бірі. 

«Биологиялық егіншілікте органика лық 
тыңайтқыш ретінде құс саңғырығын кәдеге 
жаратудың болашағы зор. Құс саңғырығын 
�ңдеу біршама ғылыми және материалдық 
ізденістерді талап етеді. Құс саңғырығын құс 
фабрикасының жанына жинап сақтау, сол 
аумақтағы жерасты сулары мен атмосфераны 
ластайды, алайда құс саңғырығын жерге 
жоғары дозада енгізсе (300 м3/гектар артық), 
егін дақыл да рының құрамында нитраттың 
к�п м�л шерде жиналуына алып келеді», – 
дейді ғалым.

Астанадағы С.Сейфуллин атындағы 
Қазақ агротехникалық зерттеу универ-
ситетінің жанында BIO-KATU ЖШС деген 
атпен құс саңғырығын қайта �ңдеуге ар нал-
ған заманауи микроорганизмдер био тех но-

логиялық орталығы жұмыс істеп тұр. Ор-
талықтың жетекшісі биология ғылым дары-
ның докторы, профессор Айнаш Науанова 
ғылыми �ндірістік орталық қазір биопре-
параттарды шығарып жатқанын жеткізді. 
Орталықтан шығарылған биопре параттар – 
құс саңғырығы мен к�ңін қайта �ңдеп орга-
никалық тыңайтқыш жасауға таптырмас 
дүние. 

«Біз 1 айда 5000 литрге дейін препарат 
дайындап жатырмыз. Егер сұраныс ұлғайса, 
�німімізді молайтуға қауқарымыз жетеді. 
Бізден еліміздегі құс шаруашылық тарының 
бірнешеуі препарат сатып алып құс саң-
ғырығын �ңдеу үстінде. Олар к�біне �з егін 
шаруашылығы саласындағы алқап тары үшін 
алып отыр. /ңделген к�ң топы рақтағы құ-
нар лылықты 2 есеге дейін арт тырады. Ор-
гани калық тыңайтқышпен �ңделген жер-
лерден алынатын �нім 20-50 пайызға дейін 
артады. Тыңайған жерден алы натын �нім де, 
оның сапасы да �те жо ғары болады. Бұл жер-
де ешқандай химия жоқ таза табиғи дүние. 
Оннан астам адам ды жұмыспен қамтып қана 
қоймай, жоға ры жалақымен қоса біршама 
пайда тауып отырмыз. Gрине, мамандардың 
білікті бол ғаны �те маңызды. Бір с�збен 
айтқанда, құс саңғырығы біз үшін алтынмен 
тең», – дейді Айнаш Науанова.

Дамыған елдерде құс фабрикалары �з-
дерінен шығарылған қалдықтарды �ңде-
мейтін болса, мемлекет экологияны ластаға-
ны үшін шаруашылыққа к�лемді түрде 
айыппұл салып, ары қарай жұмыс істеуге 
мүмкіндік бермей қояды. Бірақ біздің елде 
мұндай қағида болмай отыр. Ауыл шаруашы-
лығы министрлігінің ресми мәліметі бо-
йынша, Ауыл шаруашылығы министрінің 
2018 жылғы 23 шілдедегі № 317 бұйрығымен 
бекітілген инвестициялық салымдар кезінде 
агро�неркәсіптік кешен субъектісі шеккен 
шығыстардың бір б�лігін �теу бойынша 
субсидиялау қағидалары аясында тәулігіне 50 

тонна құс саңғырығын �ндеуге арналған 
техника мен жабдық сатып алу шығындарын 
�теуді субсидиялау қарастырылған. Инвес-
тициялық салымдарды �теу үлесі 25 пайызды 
құрап отырғанын к�рсеткен. Демек, мемлекет 
аталған министрлік арқылы құс шаруа-
шылықтарындағы қалдықтарды �ңдеуге бар 
мүмкіндікті жасап отыр. Бірақ бізде мұнымен 
айналысатын маман тапшы. 

Еліміздің ауыл шаруашылығы саласы 
жыл сайын 2 800-ден астам маманды таппай 
қиналатын к�рінеді. Gсіресе, агроном, ин-
женер-технолог, ветеринар, механизаторлар 
мен биотехнологтарды шаруашылықтар мен 
зертханалар күндіз шаммен іздеп жүр. 

«Иә, кадрлар мәселесі �те маңызды. Бү-
гінде құс шаруашылығы саласында мамандар 
жоқ. Шын мәнінде, қазір бұл саладағы ма-
мандардың дені кеңес заманында дайын-
далған аға буын �кілдері. Бүгінде кадрлар 
бойынша мәселені білім беру институттары 
пысықтап жатыр. Отандық �ндірушілер 
тығырықтан шығу үшін шетелдік мамандар-
мен келісім жасап, олардың қызметтерін 
пайдалануға мәжбүр», – дейді Қазақстан құс 
�сірушілер одағының президенті Руслан 
Шарипов.

Биология ғылымдарының кандидаты Рая 
Садуахасқызы да осы мәселеге �з ойын 
білдірді.

«Ғылыммен айналысып, белгілі бір 
жобаны қолға алып, аяққа тұрғызу �те ұзақ 
уақытты талап етеді. Оған шыдам мен т�зім 
керек. Біз жастарды ғылымға және жаңа тех-
нологиялық жетістіктердің нәтижесін к�руге 
үйрету үшін �зіміздің қасымызға шақырамыз. 
Бірақ олар барлығын тез жасап. тез пайда 
тапқысы келеді. Сондықтан салада маман 
тапшы болып отыр», – дейді ол.

Gрине, маман болмаған жерде жұмыс 
болмасы анық. Білікті мамандардың мәсе-
лесін түбегейлі шешумен құзырлы орындар-
дан б�лек шаруа қожалықтарының �зі де 

айналысып к�ріп жатыр. Бірақ түйінді 
шешуге шамасы жетпей жатқаны анық. 

Қазақстан құс �сірушілер одағы құс саң-
ғырығын �неркәсіптік жағдайда пайдалану 
үшін біршама ұсыныс бергені бар. Айталық, 
бұршақ �німі үшін – 1 гектарға 300-ден 800 
келіге дейін, қара бидай, бидай сияқты күздік 
дәнді дақылдар үшін – 1 гектарға 500 келіден 
1 тоннаға дейін, жаздық дәнді дақылдар үшін, 
мысалы сұлы, арпаға – 1 гектарға 1 тоннадан 
2 тоннаға дейін, жүгері мен күнбағыс үшін 
– 1 гектарға 600 келіден 2 тоннаға дейін құс 
саңғырығын тыңайтқыш ретінде енгізуге 
болады. 

Сәбіз, пияз, қызылша, картоп, қырық-
қабат, тағы басқа к�к�ніс түрлерін �сіретін 
алқаптың әр гектарына 2 тоннадан 3 тоннаға 
дейін енгізуге болады екен. Қарап тұрсақ, 
онша к�п дүние емес. Екінші жағынан эконо-
микалық жағынан тиімді. Кез келген құс 
шаруашылығының жанындағы саңғырықты 
алып белгілі бір технология арқылы �ңдеп, 
алқаптарға шашып тастасаң болғаны. 

 «Биопрепарат топырақтың құрылымын 
жақсартады, жаңғыртады. Химиялық 
тыңайтқыштар топырақтың биологиялық 
белсенділігін т�мендетеді. Тың әдіс ерекше 
тиімді. Біз бірнеше жыл арнайы тәжірибе 
жүргізіп нәтижесін к�рдік. Бидай мен бұр-
шақтың егістігіне к�ктемде енгіздік. Тыңайт-
қыш енгізілген жерлерде �німділік 2 есе 
ұлғайды. Бидай дәндерінің сапасы жақсарды. 
Енді полигонда 10 жыл бойы жиналған құс 
саңғырығынан біртіндеп құтылмақпыз», – 
дейді ғалым Рая Садуахасқызы. 

Құс саңғырығы түріндегі органикалық 
тыңайтқышты қолдану танап-тұтыну-егістік 
схемасы бойынша «зат айналымын» жабуға 
мүмкіндік береді. Яғни, егінмен бірге алынған 
минералды қоректену элементтері органи-
калық тыңайтқыштар түрінде топыраққа 
қайтарылады. Бұл тыңайтқышты енгізу 
�німділіктің жоғарылауын қамтамасыз етеді, 
сонымен бірге топырақ құнарлылығын сақ-
тайды және құс фабрикаларында құс саң-
ғырығын қайта �ңдеу мәселесін шешеді.

Осы тұста біз үнемі айтып жүретін қал-
дықсыз технологияның құс шаруашылығында 
да пайдасы орасан екенін анық байқап отыр-
мыз. Білуімізше, теңіз жағалауындағы кейбір 
елдің шаруалары теңіз жағасында құстар �те 
к�п қонақтайтын мекендерге арнайы барып, 
жабайы құстардың саңғырығын жинап әке-
ліп, �ңдейтін орындарға �ткізіп, пайда та ба-
тын к�рінеді. Ал дайын жатқан құс саң-
ғырығын жаппай кәдеге жарату біз үшін 
келешектің еншісінде болып тұрғанға 
ұқсайды. 

Бердібек ҚАБАЙ

САҒЫҢ СЫНБАСЫН, САНДУҒАШ!

ҚҰС САҢҒЫРЫҒЫ ДА ҚАЖЕТКЕ ЖАРАЙДЫ
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+лемде �азір органикалы� д�ниеге к�п к�
іл б�лініп жатыр. М�ны к�н делікті 
а�параттан-а� аны� а
!арып отырмыз. +сіресе, ауыл шаруашылы!ы саласы 
органикалы� �алды�тарды тиімді пайдалануды
 ты
 тәсілдерін к�рсетіп отыр. 
Ты
 тәсілді
 басым к�пшілігі �айта �
деу саласына тиесілі. Ал ��с шаруашылы!ы 
саласында ��с са
!ыры!ын �
деп біршама пайда тауып отыр!ан отанды� 
кәсіпкерлер де жо� емес. ��с шаруашылы!ына ар нал!ан фабрикалардан 
шы!арылатын мы
да!ан тонна �алды�ты �айта �
десек, біз де дамы!ан 
елдердегідей �орша!ан орта!а да, �зімізге де пайда әкелеріміз аны�.  
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�аза� хореграфия сы ны� 
тарихы тере�де жатыр. Осы 
би �нерін терминологиялы�, 
�лтты� ��ндылы� жа�ынан 
зерделеп ж�ргендер к�п 
емес. Сол санаулыларды� 
�а тарында �аза� КСР-ні� 
е�бек сі�ірген әртісі, �нер-
тану �ылымдарыны� кан-
дидаты, профессор Той�ан 
Ізім бар. Той�ан апайды� би 
саласы жайлы айтары к�п. 
Бізді� кейіпкерімізге �ой�ан 
ал�аш�ы сауалымыз балет 
�неріне �атысты болды. 

– К�пжылдық тәжірибеңіз 
ретінде ерте жастан баланы ба-
летке баулуда ата-ана да, биші де 
нені ескеруі керек деп ойлайсыз?

– Біріншіден, баланы кәсіби 
оқытушыға к�рсетуі керек. 
Себебі к�рінген балаға табиғи 
физиологиялық жағынан биге 
қабілет берілмеген болса, қиын 
болады. Сондықтан к�п жағдайда 
ата-аналар қызығып, баланы 
бере береді. Ал балет дегеніміз 
– к�п еңбекті талап ететін �нер. 
Оны кез келген бала к�тере 
алмауы мүмкін. Келесі баланы 
жастайынан беруге тырысады. 
Сол себептен физилогиялық 
жаттығуларды к�тере алмайтын 
балалар да болады. Ең негізгі ата-
аналарға ескеретін дүние, баланы 
биге апармас бұрын оның бо-
йында табиғаттан балетке деген 
қабілеті бар ма? Осыны анықтап 
алған дұрыс. Яғни, дененің иіл-
гіштігі, пропорциясы, қанша-
лық ты секіре алатыны да ес-
керіледі. Балет әртісінің басы 
үлкен болмауы, бетінің жалпақ 
болмауы секілді талаптарға сай 
болуы керек.

– К�птеген балет қойылы-
мынан ұлттық болмыстың наси-
хатталуын сирек к�реміз. Қазақ 
балетінде тағы да қандай мәсе-
лелер бар?

– Абай атындағы Қазақ ұлт-
тық академиялық опера және 
балет театрында 1970 жылдары 
әжептәуір жақсы к�теріліп, біраз 
ұлттық «Қозы К�рпеш-Баян 
Сұлу», Олжас Сүлейменовтің 
«Қыш кітабы» бойынша, «Ақсақ 
құлан», «/лия», «Мәңгілік алау» 
секілді ұлттық нақыштағы балет-
тер дүниеге келген болатын. 
3зіміздің композиторлардың 
дайындауында. Дегенмен сол 
біраз уақыт насихатталмай қой-
ғаны рас. Ал Астана балет театры 
осы бағыт бойынша тыңғылықты 
іс атқарып жүр. Бишілеріміздің 
мүмкіндігі бар, орындау техни ка-
лары мықты. Бұл театрда «Сұлтан 

Бейбарыс», «Қозы К�рпеш-Баян 
Сұлу», «Жусан», «/лем» деген 
әртүрлі бағытта балет к�рсетіліп 
отырды. Яғни, ұлттық балет �не-
рін қолдана отырып, таза клас-
сикалық, қазіргі заманауи ба-
летпен үйлестіріп жүр. Осы 
орайда біздің композиторлар 
балет жазуға аса құлықты емес. 
Ал бізге ең алдымен балет қоймас 
бұрын композитордың музыкасы 
керек. 

– Сіздің жетекшілігіңізбен 
ашылған ғылыми зертхананың 
биді зерттеудегі ерекшелігі неде? 
Қандай зерттеу жасап, қандай 
нәтижелерге қол жеткіздіңіздер?

– Зертхананың ең бірінші 
алдына қойған міндеті – қазақ 
биінің қимыл терминологиясын 
қалпына келтіру. Үш жыл бойы 
мамандармен бірге отырып 
талқылап, ешқандай жаңадан 
дүние қоспай жасалған дүние. 
Бұрынғы биші апа-ағалары мыз-
дың оқу-әдістемелерін негізге 
ала отырып зерттедік. Ол жұмыс-
ты бітіргеннен кейін рес публика 
бойынша семинар жасалып, 
барлық аймақтағы биші оқыту-
шылармен әр бидің қимылын 
талқыладық. Би қи мылдарымен 
қоса, оның атауларын да ой-
ластық. Осының бәрі де соңында 
кітап болып басылып шықты. 
Бүгінгі қазақ биін зерттеп жүрген 
ғалымдардың ой-пікірлерін де 
басып шығардық. К�птеген оқы-
тушының �з еңбегін жариялауға 
мүмкіндігі болмай жатады. Сол 
тұрғыда олардың да еңбектерімен 
2022 жылдың аяғында моногро-
фия басылып шықты. Оның 
дайындалып, жарыққа шығуына 
мұрындық болған біздің зертхана 
жұмыстары. Қазір бишілерді 
дайындайтын оқу орындары бар. 
Осы орайда «Қазақ биін ұстану-
дағы сабақ қалай дайындалады?» 
деген тақырыпта республикалық 
семинар �тті. Бұл бағыт бойынша 
бізде зертханада жұмыстар жал-
ғаса береді. Бізде би саласындағы 
зерттеушілердің еңбектері жи-
нақ таулы. Зертханамызда жастар 
тарихқа үңілсін деген мақсатпен 
биші апа-ағаларымыздың �мі-
рінен к�рмелер ұйымдасты рып 
отырамыз. 

– Сіз осыдан 1 жыл бұрынғы 
бір сұхбатыңызда би сабақтарына 
сағат жетіспейді дедіңіз. Бұл 
мәселе қазір шешілді ме?

– Иә, бұл �тірік емес. Орта 
білімді биден дайындайтын оқу 
орындарында осындай мәселе 
бар. К�птеген оқытушыда сағат 
жетіспейді. Бұл мәселені айтып 
келе жатқанымызға біраз болды, 

қашан шешілетінін бір Құдай 
білсін. Ташкенттегі хореграфия 
училищесінде 6 күн бойы �збек 
биі оқытылады екен. Бізде қазақ 
биі 2 күн ғана жүреді. Сосын 
қазақ би мұрасын зерттеу деген 
пәннің ауқымы үлкен ғой. Оған 
да бір ғана семестр уақыт берген. 
Бұл мәселені шешуде біз табанды 
еңбек етіп келеміз. Ары қарай 
басшыларға тікелей байланысты. 
Жылда оқу бағдарламасы дайын-
далады, сол кезде кім факультетті 
басқарып отыр? К�п жағдайда 
солардың біліміне қатысты 
болады.

– Қазір бидің сарынына қан-
шалықты к�ңіліңіз толады? Жеке 
би шілердің �зін ашуына не жетіс-
пейді?

–Жеке бишілердің �зін 
ашуы на к�ңіл жетіспейді. Жылы 
алақан жетіспейді. Яғни, қолдау 
керек. /йтпесе, мықты жеке би-
шілерді  шығаруға  болады. 
Олардың дайындығы бізден �те 
к�п жоғары деңгейде. Қазіргі би-
дің сарынына к�ңілім толады. 
Себебі уақыт бір орында тұрған 
жоқ қой. Заман талабы да �з-
гереді. Соған байланысты жас-
тар дың би қойылымдарына к�-
ңілім толады. Бір ғана қорқыныш, 
бір-бірін қайталап кетпесе екен 
деген ой бар. Ал былай бүгінгі 

бидің дамуына, қарқынына 
к�ңілім толады.

– Бүгінде жастар к�ше биі, 
кореялық к-поп бағытындағы 
секілді шетелден келген билерге 
әуес. Мұндай жастардың сұраны-
сында қандай қауіп бар деп ой-
лайсыз?

– Қазіргі жастардың биге 
деген талғамында қауіп бар деп 
есептемеймін. Жастардың жан-
жақты болып �суінде, дамуында 
қандай да бір �нер түрі болсын 
болашақта зиян болмайды. 
Себебі жастардың білімінің, 
�зінің жан-жақты дамуының бір 
себепкері деп есептеймін. Кейін 
�се келе біздің заманда осындай 
би болды деп айта алатын жастар 
қатары болады.

– (леуметтік желіде «Қара 
жорға» қазақтың биі емес деген 
пікірталас болды. Бұған қатысты 
ойыңыз қандай?

– «Қара жорға» қазақтың биі 
емес деген әңгіме айтылған жоқ. 
К�бі «Қара жорға» қазақтың 
буын биі деп атады. К�пшілік 
арасында солтүстік жақта к�п 
билей бермейді, ал оңтүстік жақ-
та сақталып қалған буын биі 
болатын. 1987 жылы 3збекәлі 
Жәнібек ағамыз Нарынқолдан 
екі жігіт алып, буын биін түсіріп, 
архивке салып қойған болатын. 
Жұртшылық билеп жүрген буын 
биі. Бізде қандастарымыз «Қара 
жорға» деп атауды ұсынды. «Қара 
жорға» дегенге келіспедік. Себебі 
бізде қара жорға дегеннің �зі 
жылқыға байланысты естіледі. 
Қазақ биінде түрлі шабыс биі бар. 
Мысалы, ытқыма шабу, дүр-
сілдете шабу, сүйретпелі шабыс 
секілді түрлері бар. Қандастары-
мыз әкелген «қара жорға» биінде 
�здеріңіз к�ріп жүргендей, адам-
ның буындары, денесі билейді. 
Сондықтан бүгінде бәріміз 
келісімге келіп, буын биі деп атап 
жүрміз.

– Халықтың тойдағы биіне 
қалай қарайсыз?

–Тойдағы би де �нер. Адам 
�зінің ішкі эмоциясын шы ға-
руға дайын тұрады. Сон дықтан 
қан дай халықтың биі болмасын, 
билесе дене қозға лысының �зі 
би. Біз ол жерде тойда кәсіби 
биді талап етуге құқығымыз 
жоқ. Сон дықтан қандай адам 
бол ма сын �зінің биде эмоция-
сын, сол жер дегі жағ дайын 
қалай бимен к�рсе темін десе де 
�з еркі.

– (ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Жанель ҚҰТТЫБАЙ

ЖАСТАРДЫҢ БИГЕ 
ДЕГЕН ТАЛҒАМЫ 
ЖОҒАРЫ

АБАЙ НАМЫСШЫЛ 
ҚОҒАМДЫ АҢСАҒАН

Биыл �лы а�ынымыз Абай ��нан-
бай�лыны� 178 жыл ды� мерей той ы. 
«Хал�ымыз ды� руханиятын әлемге та-
нытатын те�десі жо� ��н ды лы� �айсы 
десе�, кімді еске т�сіреміз?» 0рине, 
Абай  м� раларын. Абай м�ралары к�ннен-
к�нге заманына �а ра мастан, адамын 
та�да мас тан �мірше�дігін жал �ас ты-
руда. 0сіресе, �азір 0ділетті �аза�стан-
ды ��ру жолында оны� әділдік, адал  ды�, 
адамгершілік идея  ларына негізделген 
та �ылымы мол шы�армашы лы�ы, яки 
�аза� әдебиетіні� жау2ары әр отаншыл, 
елшіл азаматты� санасына ой салады. 

Кеше ғана мемлекет және қо ғам қайраткері 
Дархан Мың байдың әлеуметтік желіде жария-
ланған Абай туралы жазбасына пікірімді 
білдірген болатынмын. «Менің ойымша, біз 
Абайдың қадіріне әлі жете қойған жоқпыз. 
Абайдың ойшылдығын ұғыну үшін қара с�з-
дерін терең үңіліп оқу керек. Бір рет сырғы тып 

оқып, жаттап алу еш нәтиже бер мейді. Қайта-
қайта оқығанда ғана ойға ой түйіседі. Сонда 
ғана Сіз айтқандай «Мен Абай мұра сы нан не 
алдым? Енді еліме, хал қыма не беремін?» деген 
сұ рақ қа жауап табылады. Абай ой лары тереңде 
жатыр» деп жаз дым. Шынында да, кім қандай 
үлес қосты? Абайды қалай дәріп теп жатырмыз? 
3з үлесінің қан шалықты маңызды екенін әр 
азамат ұғынса екен.

2009 жылы сол кездегі пар тия мыздың хат-
шысы Ерлан Кариннің қатысуымен Семей 
қаласында патриоттар форумы �тті. Облыстан 
15 азамат қатыс тық. Біздің делегация пойызбен 
Алматы арқылы жеттік. Түске німіз сол еді күтіп 
алушылар: «Бір  ден Абайдың басына бара-
сыздар ма, әлде тамақтануға ма?» деп сұрады. 
Форумға қатысу іс сапардың басты мақсаты 
болған дықтан, түпкі ойым ұлы Абайдың 
басына бару. Мен бірден «Абай дың басына 
барамын» дедім. Қасымда әріптесім Марина 
Ли маренко бар. Журналист болған соң оған да 
к�ру, Абай туралы бар лық мәліметті білу 
маңызды шығар деп ойладым. Ал менде Абай-
дың Жидебайдағы басына барып, қабірінің 
топырағын уыстасам, тұтынған заттарын бір 
ұстасам, ұлт хакімінің рухымен бір қауышсам 
деген арман бар еді. Күн ыстық. Автобуста кон-
диционер жоқ. 3зге облыстың азаматтары да 
бірге келеді. Жол ойлы-қырлы, қара топырағы 
шығып жатыр. Кей жерлерде қиыршық тас, кей 
жерлерде ғана асфальт, онда да асфальт емес, 
әйтеуір соған ұқсас бірдеңені ескі автобустың 
д�ңгелегімен аямас тан жаншып келеміз. Жол 
бо йында «Бұл елдің оқыған азамат тары қайда 
қарайды екен? Абай ауылының жолдары осын-
дай болса, онда басқаны қайдам?» деп іштей 
қынжылдым. Бір уа қыттары жеттік-ау. Ме-

мориал кере мет екен. «Абай мен Шә кәрім нің 
басқан іздері түскен қа сиетті топырақ қой» деп 
сар ғыш тарта бастаған даланың ерке ш�птерінің 
басын сипаладым. Семей топырағынан шық-
қан Алаш арыстары, ұлт зиялылары есіме түсті. 
Жидебайдың ауасы мен тынысымды керіп дем 
ал дым. Келгеніме қуандым. Еш шаршамадым. 
Абай, Шәкәрім рухына бас иіп, сәлем беріп 
іш тей Құран оқыдым. Ұлт тұлғасына тағзым 
еттім. Абай мұра жа йындағы Абайдың қара 
мылты ғы ның ағаш сабын сипалап, шүріп песін 
ұстап к�рдім. Абай с�з мергені ғана болмағанына 
к� зім жеткендей. «Абайды ұрпақ тан-ұрпаққа 
бүкіл әлемге таныту үшін не істеу керек?» деген 
ой ма  залады. Алла бұйыртып не ме релі болсам, 
Абай әндерін не мере қыздарыма орындата мын 
деп іштей армандадым. Семейден келе салып 
қызым Ақеркенің скрип кадағы репертуарын 
қа расам, Абайдың «К�зімнің қарасын» Ақерке 
�з қолымен нотаға түсіріпті. Бірден суретке 
түсіріп сақтап қойдым. Ақеркем қазір жоқ, 
мәңгілік мекеніне ат танғалы да жеті жылға таяп 
қап ты. 3зің жоқсың Ақгүлім, бірақ саусағыңның 
іздері, алақаның ның табы ақ қағазда қалыпты. 
Абай данышпан атаңның қа діріне сен ертерек 
жетіпсің, «К� зімнің қарасын» нотаға түсіріп 
елге таратып үлгеріпсің. Терең ой лай алған 
елжанды алтыным-ай... Қолымда сарғайған 
ноталар – құлағымда жанды әуен болып ойнап 
жатты.

Патриоттар форумы �ткен жылы алғашқы 
немерем Айша дүниеге келген еді. Оны жас-
тайынан флейтаға бердік. Биыл флейта мек-
тебін �те жақсы ба ғаға бітірді. Флейтаны 
үйрете тетін ж�нді бір қазақ қызын таба алмай 
орыс апайдың сыныбында оқуға тура келді. 
Абайдың ән дерін алғашқы концерттерінде-ақ 
орындай бастады. Сүйсініп тыңдаймын. 
Ұрпағыма Абайды дәріптеудің бір шетін аз да 
болса қ�рсетуге тырысып бақтым. Қи налсам, 
мұңайсам, Абайдың қара с�здерінен жауап 
іздеймін. Терең де тұңғиық таза философия 
Абай  дың к�кірегін кернеп шы ғып, қазақ сана-
сына қозғау са лыпты. /лі күнге дейін �міршең-
дігі мәңгілік екенін дәлелдеп келеді.

Абайы бар барша қазақ ба қыттымыз. Абайы 
бар дейтінім Абай мұрасы –ұрпаққа азық, бүкіл 
қазақтың мәртебесі. Абай еңбектері – ұлттық 
жазба әдебие тінің ғылыми жауһары. Идеоло-
гия дан айырылып қалдық деп қын жыламыз, 
нағыз идеология ның к�кесі Абайдың қала-
мында жатыр. Неге біз алыстан іздейміз? 3йт-
кені, әлем таныған Абайдың қадірін әлі толық 
біле алған жоқ пыз. Дегенмен де серпіліс бар. 
Ұлы ақынның қазақтың бойын дағы кемшілігін 
айта отырып, санасына қозғау салуы, озық 
мәдениетке жетелеуі – ұрпаққа қал дырған 
ұлттық тәрбиенің ғы лыми негізі, ескірмейтін 
�шпес мұра. Сонау он т�рт жыл бұрын ішімде 
бұғып, қысылып, тұншы ғып қалған дүниенің 
сыртқа шығуына Дархан Мыңбайдың жазбасы 
себеп болды. Киелі жер ге киелі атау беріліп, 
иесін тапқан Абай облысы рухтана түссе, ұлы 
Абай рухы шаттана түсті. Бұл к�зіміздің ашыла 
бас тағанын білдіреді, ары қарай дамыту к�п тің 
ісі. Сол он т�рт жыл бұрынғы май топырағы 
шы ғып жатқан ойдым-ойдым жолдар әлде-
қашан ж�нделген болар.

Абай іліміне үңілсеңіз ұлттық намысты 
жетілдіру – басты мә селе. Абай намысты 
қоғамды аң сайды. Ұлы ойшыл Абайдың 
мұрасын дәріптеу, қастерлеу, ұрпақтан-ұрпаққа 
таратуға үлес қосу баршамызға аманат. 3йткені 
ұлы Абай, ол – қазақтың Абайы.

Қалыйма ЖАНТ6РЕЕВА,
«AMANAT» партиясы Түркістан облысы 

филиалы атқарушы хатшысының орынбасары, 
Түркістан облыстық 

мәслихатының депутаты

Той�ан ІЗІМ, профессор:

Абай мұрасы –ұрпаққа 
азық, бүкіл қазақтың мәр-
тебесі. Абай еңбектері – 

ұлттық жазба әдебие тінің 
ғылыми жауһары. Идеоло-
гия дан айырылып қалдық 
деп қын жыламыз, нағыз 

идеология ның к&кесі 
Абайдың қала мында 

жатыр. 
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ӨҢІР ӨНДІРІСІН 
ӨРІСТЕТКЕН ЖОБАЛАР

Саятхан Сатылған

ЕЛІМІЗДЕ ТЕҢДЕСІ ЖОҚ  
TALAS INVESTMENT COMPANY

Жалпы Talas Investment Company ЖШС 
2014 жылы іске қосылған болатын. Кәсіпорын 
алтын �ндіру бағыты бойынша елімізде ба ла-
масы жоқ �ндіріс орны саналады. Зауыт соңғы 
ал ты айдың қорытындысы бойынша 5 688 тон-
на цианид натрий және 2 375 тонна сульфат 
ам моний �ндірген. Бұл қоспалар алтынды тас-
тан ажырату кезінде пайдаланылатын теңдессіз 
қы шқыл саналады. Мұндай химиялық қоспаны 
�зге �ңір түгілі, Орта Азиядағы елдер �ндіре 
ал майтындықтан зауыт �німіне деген сұраныс 
жо ғары. Қазір зауыт жылына 15 000 тонна нат-
рий цианидін �ндіруге қауқарлы. Кәсіпорын 
557 адамды тұрақты жұмыспен қамтып отыр. 

Компания Ресей Федерациясы мен Орта 
Азиядағы Моңғолия, Тәжікстан, Қырғызстан 
сынды мемлекеттерге �ндірген �німінің 30-40 
пайызын экспорттайды. Кейінгі жылдары хи-
мия лық қоспаға сұраныстың артуына бай ла-
ныс ты кәсіпорын енді зауыттың екінші кезеңі-
нің құрылысын бастап отыр. Құрылыс жұ мыс-
тары толықтай аяқталғанда кәсіпорын циа нид 
нат рийдің �ндірісін 15,0 мың тоннадан 30,0 
мың тоннаға дейін арттырады деп күтілуде. 

Міне, осындай ауқымды жобаның екінші 
ке зеңінің салтанатты түрде капсула салу рәсі-
мі не Жамбыл облысы әкімінің орынбасары 
Қа   натбек Мәдібек, Талас ауданының әкімі 
Нұр бол Жүнісбеков, Talas Investment Company 
ЖШС-ның негізгі акционері Серикжан Сейіт-
жанов және Talas Investment Company ЖШС-
ның басқарушы директоры Бахтияр Алдашов 
қатысып, кәсіпорын жұмысына сәттілік тіледі. 

Ал жалпы бүгінге инвестиция к�лемі 25,8 
млрд теңгені құраса, зауыттың екінші кезеңі 

іске қосылғанда тағы 300 адам жұмыспен қам-
тылады. Ал кәсіпорын 2025 жылы толықтай 
пай далануға беріледі деп жоспарлануда.

60 ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЖОБА ЖҮЗЕГЕ АСАДЫ

Aңірдегі ірі кәсіпорынның тағы бірі – 
«ЕвроХим Қаратау» ЖШС. Аталған зауыттың 
жұмысымен облысқа іссапармен келген Пре-
мьер-Министр Fлихан Смайылов арнайы та-
ныс қан болатын. 

«ЕвроХим» компаниясы ауқымды инвести-
ция  лық жобаның бірінші кезеңін іске асырып, 
тау-кен кешені негізінде жылына 660 мың тон-
на ға дейін фосфорит �ндіруді жолға қойып 
отыр. Сондай-ақ қуаттылығы жылына 640 мың 
тон на орташа ұсақтау және ұсақ ұнтақтау тора-
бын салған. Инвестиция сомасы 126 млн дол-
ларды құрайды.

Екінші кезеңде минералды тыңайтқыштар 
�н діретін химиялық кешеннің құрылысы 
бас талды. Жоба қуаттылығы жылына кемінде 
бір мил лион тонна �нім �ндіруге негізделіп 
отыр. Екін ші кезеңді іске асыру миллиард 
доллардан ас там шетелдік инвестицияларды 
тар туға, 1 200 жаңа жұмыс орнын құруға мүм-
кін дік береді.

Премьер-Министр Үкіметтің химия �нер-
кәсібіндегі жобаларды жүзеге асыруға үлкен 
к�ңіл б�ліп отырғанын, сондықтан жаңа зауыт-
тың облыстың ғана емес, жалпы республиканың 
дамуы үшін маңызды екенін баса айтты.

– Бұл жобаны іске қосу ауыл шаруашылығы 
саласының қажетті минералды тыңайтқыштарға 
деген сұранысын тиісті деңгейде қамтамасыз 
етеді және қосымша жұмыс орындарын ашуға 
мүмкіндік береді. Сондықтан ішкі және сыртқы 
на рықта сұранысқа ие �німді тезірек шығару 
үшін зауытты жоспарға сай іске қосудың маңы-
зы зор, – деді Fлихан Смайылов.

Іссапар барысында Үкімет басшысына 
«Евро Хим» және «Шу» автоматтандырылған 
газ тарату стансаларының да құрылысы таныс-
тырыл ды. Жоба Сарысу мен Шу аудандарының 

32 елді мекенін, «ЕвроХим-Қаратау» ЖШС-
ның жаңа химиялық кешенін және Мойынқұм 
ау да нының 24 елді мекенін газбен қамтуға 
мүм кіндік береді.

Шу ауданында Fлихан Смайылов «Тараз 
хи мия лық паркі» арнайы экономикалық айма-
ғы ның қызметін к�збен к�рді. TAS Market 
ЖШС-ның кремний кластерін құру бойынша 
инвестициялық жобасы �неркәсіптік кремний, 
графит электродтары, полисиликон және күн 
панельдерін шығаруға бағытталған. 

Сондай-ақ елімізде бірінші болып сода �н-
дірі сін қолға алған  Yildirim Holding түрік ком-
па ниясының еншілес кәсіпорны QazaqSoda 
ЖШС-ның да жұмысы к�з қуантуда. Кәсіпорын 
2025 жылы іске қосылады деп күтілуде. Жо ба-
ның �ндірістік қуаттылығы жылына 500 мың 
тон на. Болашақта �ндіріс к�лемін 1,2 миллион 
тон наға дейін ұлғайту к�зделуде. Қазір «Биз-
нестің жол картасы-2025» мемлекеттік бағ дар-
ла масы аясында электр желілері тартылып, су 
құбырын салу, теміржол инфрақұрылымын 
жабдықтау жұмыстары жүргізілуде. 

Жалпы биыл облыстың негізгі капиталына 
са лынған инвестициялар к�лемі 241,0 млрд 
теңгені құраса, �сім 15,9 пайызды діттеген. Ал 
жыл қорытындысы бойынша 572,2 млрд теңгеге 
дейін инвестиция тарту жоспарлануда. Биыл 
491 жұмыс орнын аша отырып, жалпы сомасы 
84,1 млрд теңгеге 18 инвестициялық жобаны 
іске асыру к�зделуде. Ал 2027 жылға дейін 6 
мың жаңа жұмыс орнын құрып, сомасы 3 трлн 
теңге болатын 60 инвестициялық жобаны іске 
асыру межеленуде. Бүгінге дейін �ткен 38 ин-
вестштаб отырысында 95 жоба қаралып, 70 
млрд теңге инвестиция тартылған. 

ТҮРІКТЕР ТЫҢАЙТҚЫШ 
ЗАУЫТЫН САЛУҒА НИЕТТІ

Жамбыл облысында түркиялық ALARKO 
HOLDING компаниясы тыңайтқыш зауытын 
салуға ниетті. 

Компанияның вице-президенті Шахин Аб-
бас тың айтуынша, 1954 жылы негізі қаланған 
Alarko Holding Түркия еліндегі  әртарап тан ды-
рылған іскерлік мүдделері бар танымал, жетек-
ші �неркәсіптік және инвестициялық конг ло-
мерат екен. 

Компания құрылыс, энергетика, жылжы-
май тын мүлік, инфрақұрылым және �ндіріс 
сияқ ты бірнеше салада жұмыс істеп келеді.

Жамбыл облысы сары фосфорға бай мекен 
болғандықтан инвесторлар аймақ аумағынан 
тыңайтқыш зауытын салуға мүдделі. Түрік ком-
паниясы ашық жердегі жылыжай кешендеріне, 
ор ганикалық-минералды тыңайтқыштар �н-
діру және тұқым шаруашылығы кәсіпорын да-
ры на шамамен 650 миллион доллар инвестиция 
салмақ. 

Облыс әкімі Нұржан Нұржігітов �з кезегінде 
қа зір агро�неркәсіп саласына мемлекеттік қол-
дау шаралары мол екендігін, жергілікті билік те 
�з тарапынан барлық қажетті жағдайларды 
ұсы нуға және жан-жақты қолдау к�рсетуге 
дайын екендіктерін жеткізді. 

P.S. 

Міне, бұл Жамбыл облысында жанданып 
жатқан инвестициялық жобалардың бір легі. 

Бұдан б:лек те :ңір :ндірісін :рістетіп жатқан 
кәсіпорындар аз емес. Ең бастысы, ел 

экономикасына қаржы салуға ниетті 
инвесторлардың күн санап к:бейіп жатқаны 

қуантады. Бұл егеменді еліміздің бүгіні мен 
ертеңіне деген мол сенім екені анық. Мемлекет 
саясаты осы бағыттан таймай, инвестициялық 

жобалар арқылы жаңа жұмыс орындарын 
ашып, тұрғындардың тұрмысын түзей түседі 

деп сенеміз. 

Жамбыл облысы 

Жамбыл облысы – 
ай кезде де 
�н ді рі сімен таныл�ан �лке. Айма
 
асыраушы са ладан б�лек, кәсіп кер-
лік ба�ытта�ы ин вестициялы
 жоба-
ларымен де �рісін �ріс тетуде. Жыл 
�т кен сайын инвес тор лар ды! айма
-

а деген 
ызы�ушылы�ы ар тып жат-
са, жа!а кәсіпорындарды! са ны к#н 
са нап к�беюде. Міне, сондай ин вес-
тициялы
 жобаны! бірі 
азыналы 
&а  ра тауды! б�ктерінде орналас
ан 
Та  лас ауданында жанданды.

«Қыс шанаңды жаз сайла» 
де мекші, облыстағы комму-
нал дық мекемелер қысқа 
дайын дықты жаздай жүргізіп 
жа тыр. Үзілген электр сым-
дары ж�нделіп, инженерлік 
же лілер жаңартылуда. 

Aңірлік коммуникациялар 
қыз меті алаңында �ткен бри-
финг те БҚО энергетика және 
ТҮКШБ басқарма басшы сы-

ның орынбасары Қанат Aмі-
рә лиев аймақта жасалып жат-
қан жұмыстар туралы баян да-
ды. 

– Қазіргі уақытта электр-
мен жабдықтау бойынша 16 
қо салқы станса, 976 км электр 
же лісі, 78 кешенді транс фор-
ма торлық станса ж�ндеуден 
�т ті. Ал жылумен жабдықтау 
бойын ша 5,5 км жылу желілері 
ж�н делді. Сондай-ақ инвест 
бағ дарламамен 3,1 км сумен 
жаб дықтау және суды әкету 
же лілері ж�нделді, – деді бас-
қар ма басшысының орынба-
сары Қанат Aмірәлиев. 

БҚО-да электр желілері 80 
пайызға тозғаны туралы аз 
ай   тылып жүрген жоқ. Сол тоз-
ған желілердің әбігерін халық 
қыс та к�реді. Fсіресе, алыс 
ауыл дарда жарық �шуі жиі-
лей тін кездер болады. 

Былтырғы қыста Сырым, 
Шың ғырлау, Теректі аудан да-
ры апталап жарықсыз отырған 
кез дері есімізде. Биыл қыста 
осын дай қателіктерді болдыр-
мау үшін Үкімет қаулысымен 
Батыс Қазақстан облысының 
ке шенді даму жоспары аясын-
да электр желілерін ж�ндеу 
жә не қайта құру жұмыстары 
үшін бюджеттен үш жылға деп 

20 млрд теңге қаржы б�лініпті. 
– Бұл ақшаға 2019,5 ша қы-

рым электр желілері мен жаб-
дық  тарды қайта құру жоспар-
ла нуда. 12 жобалық-сметалық 
құ жаттама жасақталып жатыр. 
Атап айтсақ, 2023 жылы – 
6 млрд, 2024 жылы – 7 млрд, 
2025 жылы – 7 млрд теңгеге 
электр желілеріне ж�ндеу жә-
не қайта құру жұмыстары 

жүргізілетін болады. Биыл 
рес    публикалық бюджеттен 
Ақжайық, Бәйтерек, Тасқала 
аудандары және Орал қала сы-
ның аумағында электр желі ле-
рін қайта құрылымдау жоба-
сын іске асыруға 1,9 млрд 
тең  ге б�лінді. Қазір мердігер 
ме  кемелер анықталып, келі-
сім  шарттар жасалды, – деді 
Қанат Aмірәлиев. 

Аймақтағы сумен жаб дық-
тау және су бұру желілерін қай-
та жаңғыртуға бюджеттен 2,8 
млрд теңге б�лінсе, «Жа йық -
Жылу Қуат» акционерлік қо-
ғам ның негізі жабдықтары 80 
пайызға ж�нделген. 

Орал қаласының жылу 
элек тр орталығын жаңғырту 
мақ сатында градирняны қай-
та құру жұмыстары аяқталған 
болатын. Аймақ басшысы �зі 
арнайы барып, құрылысымен 
танысқаны есімізде. Бүгінде 
ма мандар осы градирняның 
ар қасында Жайық �зінен алы-
натын су к�лемі азайғанын 
ай    тады. Бұрын «Жайық Жылу-
Қуат» мекемесіне қажетті тех-
ни калық су Жайық �зенінен 
алы нып келген еді. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА, 
Батыс Қазақстан облысы

Биыл �ңірде облыс әкімінің тіке лей 
қолдауымен алғаш рет «Тәуелсіздік ұр-
пақтары» грантына байқау жариялан ған 
еді. Гранттан үміткерлерден мәдениет, 
ғы  лым, бизнес, медиа және ІТ салалары 
бойын  ша 100-ге жуық жоба қабылданып, 
со  лардың ішінде жүргізілген қатаң ірік теу-
ден соң топ жарған 10 жоба қолдау тап   ты. 
Ха лықаралық жастар күні қар саңын да 
жеңімпаздарға грант тапсы рыл ды. 

Грант иегерлерінің әрқайсысына �з-
дерінің қолдау тапқан жобаларын сәтті 
жү зеге асырулары үшін 3 млн теңгеден 
бе рілді. 100 үміткердің ішінен оза шап-
қан, он таңдаулының қатарында болған, 
«Ғы лым» бағыты бойынша «Кәмелетке 
тол маған жас�спірімдердің пси хо ло гия-
лық денсаулығын нығайту және суи цид-

тік мінез-құлықтың алдын алу» жобасын 
ұсын ған Жансерік Байденов суицидтік 
әре кетке бейім, �мірлік қиын жағдайға 
тап болған, сәтсіз отбасында �скен 12-16 
жас аралығындағы жас�спірімдердің 
пси хологиялық денсаулығын нығайту 
мен суицидтік мінез-құлықтың алдын 
алу бойынша кешенді зерттеу жүргізбекке 
ниетті екен. Жасырары жоқ, қазіргі қо-
ғамда аса �зекті әрі �ткір болып тұрған 
қо ғамдық, әлеуметтік проблеманың ше-
шімін табуға талпынған Жансеріктің 
жо басы жүзеге асса, жас�спірімдердің 
�зі не-�зі қол салуына байланысты талай 
жа мандықтың жолы кесілер еді. Сон дық-
тан жастарымыздың осындай бүкіл қо-
ғам ды алаңдатып отырған мәселені ше-
шу ге талпынған қадамын құптаудың 

дұры с тығын жоққа шығара алмаймыз. 
Ал оның замандасы Салтанат Жақ сы лы-
қова Үшт�бе қаласында аудандық кітап-
ха наның жанынан заманауи құралдармен 
жаб дықталған коворкинг орталығын 
ашу ды ойға алыпты. Ол бұл орталықты 
жас тарды кітап оқуға тартатын, сонымен 
қа тар түрлі семинарлар, дәрістер, тре-
нинг тер �ткізуге болатын білім ордасына 

ай налдырмақ. Балалар мен жастар әлеу-
меттік желілердің жетегінде кетіп, ин тер-
нетке тәуелділікке ұшыраған қазіргі 
кез де оларды кітап оқуға баулу, білімді, 
ғы лымды игеруге құштарлығын арттыру-
дың маңыздылығы айтпаса да түсінікті. 

Ақпараттық технология бойынша 
«Га лографиялық 3D вентилятор» жоба-
сы мен грант ұтқан Жалғас Манархан �з 

бас тамасы жайлы: «Галографиялық 3D 
вен тилятор дегеніміз – үш �лшемді кес-
кін проекциясын ауада «қалқытып» тұра-
тын технологиялық әзірлеме. Жоба 
Же  тісу облысы к�лемінде инновациялық 
жар намалық қызметтерді ұсынуды мақ-
сат етеді. Жобаны қолдану аясы кең. 
Вен      тиляторларды метро, әуежай, сауда 
ор талықтарында, автосалондарда, бутик-
терде, қонақүйлерде және басқа да халық 
к�п шоғырланған аймақтарда пайдалану-
ға болады. Бұл тек ақпараттық дисплей 
ға на емес, B2B сегментіне арналған жар-
на малық құрал», – дейді. 

Сондай-ақ медиа саласында Атамұра 
Мұ саханов «Қасқыр ұлыған түнде» қыс-
қаметражды фильмін түсіруді қолға алса, 
Диас Наби мобилографиялық қызметтер 
ұсынбақ. Бұдан �зге де грант ұтқан қы-
зық ты жобаларды жетісулық жастар бір 
жыл к�лемінде жүзеге асырмақ. 

Болат АБАҒАН,
 Жетісу облысы 

ИНЖЕНЕРЛІК 
ЖЕЛІЛЕР 
ЖӨНДЕЛІП ЖАТЫР

«ТӘУЕЛСІЗДІК ҰРПАҚТАРЫ» ГРАНТЫНЫҢ ИЕГЕРЛЕРІ 

Жалпы Батыс &аза
стан облысы бойынша биыл 
1943 км инженерлік желіні ж�ндеу жоспарлан�ан. 
Б#гінгі уа
ытта 1 мы! км-ге жуы
 желі ж�нделген. 
Б)л туралы орталы
 коммуникациялар 
ызметінде 
�ткен баспас�з мәслихатында Б&О энергетика 
және Т0КШБ бас
арма басшысыны! орынбасары 
&анат 6мірәлиев мәлімдеді. 

Жетісу облысында болаша�ынан зор #міт к#ттіретін да рынды жас-
тар ды 
олдау жан-жа
ты. 6зіні! білімге, �нер ге, �ылым�а 
)штарлы�ын 
дә лелдеген талантты та лап керлерді! одан ар�ы ізденістерін жал �ас-
тырып, іргелі іс тер ді! ж#зеге асуына 
ажетті жа�дайлар 
арас ты ры-
луда.
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ФЕСТИВАЛЬ 
МЕЙМАНДАРДЫ 
ШАТТЫҚҚА БӨЛЕДІ

Бал�аш к�ліні� жаажайында 
алаш рет екі к�н бойы �а ра ан-
ды облысыны� мәдениет, м� ра-
аттар және ��жаттама бас �ар-
ма сы �йымдастыруымен «Бал-
�аш Tourfest – 2023» ау �ым ды 
фестивалі �тті. Шыармашылы�, 
спорт және ойын-сауы� баы-
тын даы б�л іс-шарасына 10 мы�-
нан астам адам �а тысты.

– Біздің басты мақсатымыз – қы-
зық ты шара ұйымдастырып қана 
қой  май, �ңіріміздің туризмін дамы-
ту ға маңызды үлес қосу. Біз «Балқаш» 
атауының �зіндік брендке, қайта лан-
бас табиғи сұлулық пен таңғажайып 
мә  дени жаңалықтардың символына 
ай  налғанын қалаймыз. Біздің фес ти-
валь – бұл Балқаш пен Алак�л бас-
сей нінің экологиясының маңызды 
мә  селелерін к�теру мүмкіндігі. Қо-
нақ  тар ға на емес, жергілікті тұрғындар 
да қор шаған табиғатты мұқият қор-
ғау ды қа жет ететін құнды ресурс ре-

тін  де қа былдауын қалыптастыруға 
ты рысамыз, – дейді Балқаш қаласы 
әкі  мінің к�мекшісі Жәнібек Сұлта-
на лиев. 

Йога және зумба инструк тор-
лары ның сабақтары фестивальдің 
маңыз  ды б�лігі болды.

Барлық ниет білдірушілер 400 
метр ге жүзу, жағажай волейболы, 
арм рестлинг және гір к�теру бойынша 
күштерін сынады.

Фестивальге облыс аумағындағы 
«Жасыл ел» жауынгерлері жиналды. 
Жас балалар жағажай аумағын таза-
лау ға қатысты, сондай-ақ олар үшін 
ар найы байқау мен викторина, спорт-
тық жарыстар ұйымдастырылды.

Мерекеге Қарағанды, Екібастұз, 
Астана қалаларынан келген вокалис-
тер, музыкалық топтар мен хореогра-
фия лық ансамбльдер әннен шашу 
шаш ты.

/дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

ЕРІКТІЛЕР ЖАРЫС 
ЖОЛЫНДА

18 команда қатысқан додада Те-
мір тау, Шахтинск, Саран қалалары-
ның және Абай ауданының команда-
лары да болды. 

Салауатты �мір салтын қалып тас-
тыру, спортпен шұғылдану – дені міз-
дің сау болуының басты  кепілі. Фут-
 бол ұжымдық ойын болғандықтан, 
коман да мүшелерінің, ерікті, енбек-
қор жастардың бір-бірімен ауызбір-
ші лігін к�рсетті. 

Тартысты �ткен жарыста 1-орын-
ды «Исландия» командасы алса, 
2-орын ды «Мы из Шахтинска» ко-
ман дасы еншіледі. Ал 3 орын  – Team 
Ahiwki командасында. 

Ұйымдастырушылар үздік ойын 
к�р сеткен Руслан Бекбаев мен Эльдар 
Мах мадовқа арнайы жүлде табыс-
тады.

/дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Халы�аралы� жастар к�ніне орай, AMANAT партиясыны� «Жас-
тар Рухы» Жастар �анатыны� �араанды облысты� фи лиа  лыны� 
�йымдастыруымен волонтерлік �йымдар арасында 100-ден астам 
жасты� �атысуымен шаын футболдан турнир �тті.

ҮШІНШІ РЕТ

Г�лжан На�ыпова – к�пшілікке спорт-
шы ретінде танымал.  *лемні� екі д�ркін 
чемпионы болан ару б�гінде 
Испанияны� Бар селона �аласында 
т�рады. Сонымен �а тар ол т�рт тілді 
еркін ме�герген по лиг  лот �ана емес,  
білім саласымен ай на лысып ж�рген 
кәсіпкер. Жыра�та ж�р ген 
�андасымызбен спорттаы жос па ры мен 
�азіргі �мірі туралы с�хбат ��р ан едік.

 спорт-
кі д�ркін

да 
ілді 
мес, 
ген 

а ры мен 
н едік.

ӘЛЕМ ӘЛЕМ 
ЧЕМПИОНЫЧЕМПИОНЫ
БОЛҒЫМ КЕЛЕДІ

– Мұнда алғашқы жылдары ке-
ре меттей сезімде жүрдім. Бұл елге 
келуіме Алматыдағы қарбалас тірлік 
се беп болған шығар. Алматыда са-
бақ тан соң жұмысқа барып, жұмыс-
тан соң құрбымыз екеуіміз �зіміз 
аш қан «Хозяюшки» дүкеніне соға-
мыз. @рине, онда да �мір қайнап 
жа татын. Бірақ күн сайын қайталана 
беретін бірсарынды тірліктен шар-
шағанымды сездім. Ақыры, дүкенді 
құр быма тапсырып, �зім оқу аяқ-

таған соң Испанияға аттандым. 
Мың нан бірдің ғана қолы жететін 
Sony корпорациясымен де келі сім-
шартты үздім. Менің бұл қылы ғы ма 
қарап бас шайқағандар к�п бол ды. 
Бірақ мен арманымды алда ғым 
келмеді. Испанияның маған �мір 
сал ты ұнайды. Мұнда Барсе ло нада 
ме нің 15 туысым бар. Олар – Қы зы-
лор да, Алматы, Астана, Се мей, 
Eс кемен және Павлодардың қа   зақ-
тары. 

– Ал жеке кәсібіңізді қалай бас-
та  дыңыз?

– Барселонада алғашқы жылы-
ақ туризмді дамыту мәселелерімен 
ай налысатын компанияда тәжі ри-
беден �ттім. Маған ол жұмыс �те 
ұна ды. Мен жұмыс істеген топ Хор-
ва тия туризмін зерттейтін. Штат та-
ғы қызметкер орындайтын барлық 
тех никалық жұмысты бітіріп бердім. 
Тұрақты жұмысқа қабылдануыма 
толық мүмкіндік берді. Бірақ менің 
к�з дегенім �з жеке ісімді ашу бо ла-
тын. К�п ұзамай, бизнес жоспар 
құ рып, бар күшімді соны іске 
асыру ға жұмсадым. Мен онда �зге 
ел ден Еуропа мен Канадаға оқуға 
түсу шілермен жұмыс істедім. Бас-
тап қыда әлеуметтік желі арқылы 
клиенттеріммен онлайн кездесулер 
�т кізіп жүрдім. Осылайша, Educa-
tion Best атты компаниям уақыт �те 
келе таныла бастады. Оған сұраныс 
та арта бастайды. Бұл компания 
шет елде оқуды ғана емес, сонымен 
қа тар халықаралық іс-тәжірибеден 
�ту ге де к�мектеседі.

– Алдағы уақытта қандай жоспар-
ларыңыз бар?

– Гүлжан, алдымен спортқа 
қалай келгеніңді біле отырсақ...

– Мен Қызылорда қаласында 
�мір ге келдім. Балалық шағым �те 
ба қытты, қызықты �тті. @кем мен 
анам сабағыма, жақсы білім алуыма 
қатты к�ңіл б�лді. Зерек болғасын 
шы ғар, фортепиано, би және спорт-
пен кішкентайымнан айналыстым. 
Бойымдағы энергиям тасып жүретін 
мені ата-анам спортқа 6 жасымнан 
бер ді. Eзім бәсекелестікті �те ұна-
та мын. Сондықтан болар осындай 
жек пе-жек спорт түрлері маған �те 
жа қын. 2017 жылдан бастап джиу-
джи тсу бойынша ҚР Ұлттық құ ра-
ма сының құрамында Қазақстанды 
әлем дік аренада к�рсете бастадым. 
Құ дайға шүкір, екі рет әлем чем пио-
ны болдым.

 – Жастайыңыздан білімге құш-
тар болған екенсіз. Қандай мамандық 
бойынша білім алдыңыз?

– Мектепті бітірісімен Алма ты-
дағы Қазақ-Америка университе ті-
нің «Халықаралық қатынастар» 
ма    мандығына оқуға түстім. Оқи 
жүріп «Sony» корпорациясында 
жұм ыс істедім. Кішкентайымнан 
те ледидардан Испанияның фильм-
дерін к�руді ұнаттым. @рі сонда 
тұра мын деп алдыма мақсат қой-
дым. Осы оймен Барселонаға оқуға 
аттандым. Онда бизнес және туризм 
са ласындағы магистр дәрежесін ал-
дым. Ол елде университетпен әріп-
тес тік орнататын агенттік тауып, 
ис пан тілін меңгере бастадым. 

– Неліктен Испанияны таңда-
дыңыз? Еуропаның )зге де мемл е-
кеттері бар емес пе?

– Қазір екі кішкентай балам бар. 
Бо санғаннан кейінгі қалпыма кел-
ген соң, джиу-джитсуға қайтып 
ора    ламын деп жоспарлап отырмын. 
Study Prof компаниямды әрмен қа-
рай дамытуым керек. Сонымен 
қа тар балаларымды да спортқа 
бейім қылып �сірсем деп отырмын. 
Сон дай-ақ үшінші рет әлем чем-
пио  ны болғым келеді.

Сұхбаттасқан 
Наурызбек САРША

Г�лжан НА�ЫПОВА,
джиу-джитсудан әлемні� екі д�ркін чемпионы:

Мың нан бірдің ғана қолы жететін 
Sony корпорациясымен де келі сім шартты үздім. 

Менің бұл қылы ғы ма қарап бас шайқағандар к�п бол ды. 
Бірақ мен арманымды алда ғым келмеді.
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